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sa. aagnetefenskeg snimka p#v*d*a sas tan k a , k o ji  je  održan 
u  p r o s t o r i j a «  Službenog l i s t a  ERBiH u  S ara jsvu , a u Teši 
sa p rikupljan jem  m a te r i ja la  za p isa n je  hronike grada Banja 
Luko*
Magnetofonski snimak je  sn im ljen  prilikom  d isk u s ije  ko ju  au 
v o d il i  s l i j e d e ć i  drugovit Jerkov ić  Bogdan* Božić Ljubo« / 
Bufianka Kovačevie« P ik re t B edić, Ruža G ljača , Skakić Radoialr 
i  Avdo Djumkukšić o predratnom radu p a r ti je «  KAB-a P e lag ića  
i  đ r .p o l i t ič k ih  o rg a n iz a c ija  u Banjoj huci te  opće p o li t ič k e  
s i tu a c i j e  u to  vrijem e u Banjoj Luci* Snimanje je  iz v rš io  
Ib ro  Ib r lš a g ić .
Ma početku sastanka d rugarica  nušanka žiovačsviĆ č i t a  v ažn ije  
isvode i z  Iz ja v e  koju je  dao B olih in g .Jo s ip  o d je lovan ju  
KAB-a u  Ban jo j  Luci« kako b i se  na tem elju  ovih podataka 
p r is u tn i  p r i s j e t i l i  m inulih  do g ad ja ja .

Nakon č i ta n ja  iz ja v e  E olih  ing* Jo s ip a  ra z v i la  se  disku«
s i j a t

DUSAMKA KOVACEVIćt'' J a  mislim da je  ove dobro« sama 
kad b i se malo p o l i t i č k i  isp rav ilo *  Iako na p rim jer kada on 
govori da su  b i l i  n e le g a ln i fondovi, nekon tro lisano  tro šen je?

IiBŽA OLJAčAt ** To nekonjfcrolisano tro še n je  o kojem 
R olih  govori je  ponekad b ilo«  a l i  to  je  b i l a  takva s i tu a c ija *
Ja  znam meni su jeđnaput rek i,i s tv o r i  h i l ja d u  d inara  kako znaš 
prema tome n i je  b io  n e le g a ln i fond nego p o treb a « 'a  R olih  je  
možda upo trab io  k r iv  iz r a z .

BUSAEKA KOVAČEVIČ: " J a  n© znam koliko  ovo Rolihovo iz la g a  
n je  nama daje  postreka  za s je ć a n je  i  da l i  da se zadržimo samo 
na d je lovan ju  KAB-a i l i  da govorimo muž* a  uopće o p o li t ič k o j  
s i t u a c i j i  u  p red ra tn o j Banja Luci**'

PIKRET BBDIC: " Svakako tre b a  g o v o riti  uopšte iz  radničkog 
i  naprednog pokre ta  i  povezati rad  EAB-a sa  opštim  djelovanjem  
p a r ti je «  KAB je  bio da tako kažem in te le k tu a ln a  s tra n a  ra d n i6= 
kog pokre ta  u  Ban jo j  L u c i.1'

BOGDAN JERKOVIĆ s " poteškoća je  u  tome Sco su s je ć a n ja  
iz b i j e d i l a  pa se teško prisjećam o d e ta l ja ,  a  m a te r i ja l i  su pro= 
pa li*  Ipak tre b a  da po s je ć a n ju  iznesemo pojed ine s tv a r i .  *’

SKAKIG S .S  " Kada n i kažemo čega se sjećamo«bez obzira  
koje iz v r š io  a k c iju  KAB, HP elag ić  " i l i  neka druga o rg a n iz a c ija  
pod rukovodstvom p a r t i j e  lako će se k a sn ije  o d re d iti  u loga i  
značaj ovih o rg a n iz a c ija  i l i  i s p r a v i t i  eventualno krivo  p o s ta v lj 
n je  s tv a r i* "

BOGDAIJ JERKOVIĆ: " Ja  sam p o s l i je  dugih n a s to ja n ja  usp io  
da nabavim možda jedinih đokunenat o KAB-u, a  to  su oni is v je š ta «  
j i  k o j i  su  p o s la t i  Kolarfievosmarodnon u n iv e rz ite tu  Beograd.
Jedna p re p is  ovog iz v je š ta ja  'sam dao Narodnoj b ib l io te c i  u  Sara« 
javu . u tom dokumentu ima kad je  osnovan KAB, ko ja  au predavanja 
održana i ’ mnoge druge č in je n ić e  o radu KAB-a.

SKAKIĆ RAjiOMIiž* " Ja  se sjećam i  kada je  t a j  i z v je š ta j  
p ra v l je n ,’Negdje, tamo 1937 kada je  KAB žstftamggframattrangirrrB 
ušao u  č la n s tv o .Narodnog u n iv e rz i te ta .  Tu j e  uneseno k o ji  Go 
a k c i ja  KAB-a.’ ■ predavanja

IRJŽA OBJAVA: " Koliko se  j a  3jećam . p rv ih  pKfcredaha KAB-a 
jo š  1934 godine p rv i c ik lu s  predavanja održavan je  iz  p rirod«  
n ih  napka. Ja  sam k a sn ije  angažovala predavače sa KAB-ovu t r i=  
b inu , pa je  bil;i> k o liko  se sjećam ,održano oko 12o predavanja. 
Vrlo dobro se< sjećam da smo kao predavače angažovali sve iiapred« 
ne l ju d e , a uVjijfek je  b io  zadužen uglavnom E ik ica  P avlić i  neko« 
lik o  drugova dlft1 pokrenu d isk u s iju  o p r e z i l S " U u u i k i i l s  liižJjog 
o b ja šn jen ja  tem atike , aro  to  s luča jno  n« b i predavač učin io .
Kod.[toga ae j i  vod ilo  računa da se  predsvafi ne u v r i je d i  i! 
lo v a ž i. Dobro;se sjećam predavanja n r . (ub rilnv ića , ]$ada..ja



N ikica P av lić  is tu p io  u d i s k u s i j i ,  a Dr. (Jubrilović se pobojao za 
svoj p re s tiž , l_,ako se n i j e  i š lo  na n jega l ič n o , rekao :a  to  je  ono 
7aše crven?, nećemo crveno"« Ja  m islim  da b i n a jb o lje  b ilo  u z e ti  
sp isak  p redavan ja, pa se onda p r i s j e ć a t i  p o jed in ih  a k c ija  KAB-a.
B Iz  Beograda su sv i jav n i ra d n ic i d o la z i l i  u Banja Luku d rž a t i  
predavanje, i’o su b i l i  p r i s t a l i c e  Narodnog F ro n ta ."
LJUBO BOŽIĆt " I  iz  Zagreba &u d o la z i l i  tak o d je r napredni jav n i 
ra d n ic i . J a  znam da sam 1933 godine od lazio  u Zagreb z v a ti  K rležu 
da održ i p redavan je, a l i  on je  s ta ln o  govorio da je  pod po lic ijskom  
prismotrom, da mu u Banjoj Luci neće d o z v o lit i  da d rž i predavanje.
IBRO IBRIŠAGIĆ: ” Molim Vas da l i  b is te  mogli jedan p re p is  iz v je š ta  
ja  o radu KAB-a k o ji kako rekoste  im ate d a t i  k o m is iji  za p isan je  
hronike grada nan ja  Luke."
BOGDAN JERKOVIČ: " Mogu, a možete se o b r a t i t i  i  Narodnoj b ib l io te c i  
ko jajlsam  već dao p re p is ."
FIKRET DEDIĆe " Da povežemo izdavanje "Narodne pravde", rad  &AB?a 
sa  "Pelagićemv rad  sa  pojedinim  p o litič a r im a . n
DUŠANKA KOVAČEVIĆ: " Ja  Mislim KAB se  u prvom redu,po mom m iš lje n ju , 
bez o b z ira  Sto su u njemu r a d i l i  veoma ja k i  l ju d i  i  p o l i t i č a r i  me= 
dju  studentim a, a l i  on u  prvom redu se p o jav ljiv a o  kao omladinska 
o rg a n iz a c ija , o rg a n iz a c ija  naprednih s tudenata  i  kad govorimo o KAB-u 
bez obzira  na te  o s ta le  veze sa  p o litič a r im a  i  veze sa  o sta lim  gra= 
djanskim društvim a i  gradjanskim  p o litič a r im a , KAB je  b io  po li t i č k a 
ftrib in a  banjalučke napredne omladine s jedne s tra n e , a s druge s tra n e  
polulegalno" KAB"je bio okupijač ne samo studen tske  nego i  srednjo= 
školske omladine. 1934 godine sam jo š  b i l a  sredn jo ško lska , a l i  anam 
da su pod u tica jem  KAB-a ra d i le  omladinske d ružine na pojedinim  
školama kao na p rim jer "Mlada Ju g o s lav ija "  u  g im n a z iji ,"P e ta r  Kočić" 
u U č ite ljsk o j šk o li i  d ru g i. Osim toga organizacionog v ida  d je la t=  
n o s ti  ja  znam da smo mi 1936 i  d a lje  im ali na školama sastanke na= 
predne omladine, pa smo u  osmom gim nazije već z n a li  da smo po z a v rše t 
ku škole  b i t i  KAB-ovci. KAB je  odigrao veoma krupnu ulogu u  povezivan 
n ju  in te le k tu a ln e  studenske i l i  djačke omladine sa  radničkim  pođmat= 
kom ''P e la g ić a " ."
RUŽA OLAČA:" U e r i  Narodnoga F ronta KAB je  odigrao posebnu ulogu 
angažpvanjem i  ak tiv iran jem  demokrata u  Banjoj L uci. Znam da je  
N ikica P av lić  vodio n a ro č ito  računa o tome da se privuku napredni 
l ju d i  za koje smo ra č u n a li ,  da će b i t i  jezgro  Narodnog F ron ta u 
Banjoj Luci. Ponekad je  b ilo  v ažn ije  da se neki čovjek po jav i da go= 
v o ri isp red  KAB-a nego ono o čemu će g o v o r it i .  Mogla je  to  b i t i  pre= 
davanje i  iz  h ig ije n e  i l i  b i lo  o čemu, a l i  je  b i lo  važno da se l ju d i  
a k t iv i r a ju  i  tako povežu sa Narodnim Frontom. Takva a k tiv n o s t KAB-a 
iz az v a la  je  p o l i t ič k e  borbe, ne samo p o lic i js k u  prism otru  i  napade 
nego i  g rup išan je  nazadnih studenskih  elemenata k o ji  su 1937 o fo rm ili 
u  UNA -  i  (Udruženje n a c io n a lis ta  akadem ičara)."
BOGDAN JEHKOVTĆ:"  B ilo  je  1938 g. ako se ne varam. Tada se bar govo= 
r i l o  da n j ih  ima 3o ,a nas 3oe.
FIKRET DEDIĆ: 9 Mi smo ih  z v a li  i  n ^ re g o v o re , k o j i  n isu  u sp je li«
SKAEIĆ RADOMIR: To je  b io  pregovor sa  Ljotičevom omladinom.
DUSANKA KOVAL'EVIĆ: " Ja  mislim da smo mi i s tu p a l i  kao narodnofron= 
tovska omladina, a  oni kao v e lik o srp sk a , režim ska.
RADOMIR SKAKIO: “ Mi smo u s p je l i  izm edju o s ta lo g  angažovati tad ašn je  
p o l i t i č a r e  do te  mjere da je  Branko C ubrilović Cak b io  u jednom ođbo=

'  ̂tu za ž a š iđ ^ ^ ^ ^ a j 'i jK a d a  je  bio m in is ta rk a  KAB uk inu t i š l i  smo do 
" n je gaL da ihM iSehiđem o. S a ra d jiv a li  smo i  sa  protom Kecmanivićem do 

osn ivan ja  "Seljačkdg k o la " , a i  tamo se osjećao i  naš u t j e c a j .
^FIKRET DEDIĆ: "'^V$gho je  spomenuti sa rad n ju  KAB-a sa  radničkom omla= 

dinom, iz le te ,k r o z « p r i j a te l je  p r iro d e " , kroz hor "Pelagića',' rec i=
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t a t iv n i  kor i  s ta ln o  druženje sa radničkom omladinom, tako da su 
p e je d in i članovi KAB-a im ali eđredjene zadatke u "Pelagiću" i  
Radničkom domu, gdje su b i l i  s ta ln o  angažovani . Tako su  S k a k ić ,.
Rade L ič in a , tlažar i  drugi b i l i  s ta ln o  u Bornu, a  m^smo tak o d je r 
v rlo  često  b i l i  u Domu. 1
SKAKIĆ RADOMIR: " Ja  se sjećam i z l e t a  na PetriC evcu, kada su nas 
n ap a li L je t ič e v c i.  sa l a l e t a
RUŽA OLJAČAj " Ja  sam im ala dosta  t ih  sličicSyB 'oje KAB o rg an iz irao  
u  U o v o se liji. Dobro se sjećam da se je  po c i j e l i  dan p jev a lo , reoi=  
to v a lo i i  na t a j  nač in  učrvščivao se i  podučavao mladi kadar, j e r  

su se d rž a l i  govori i  p re ra d j iv a l i  ra zn i m a te r ija li ,  te  razm atra la  
p o l i t ič k a  s i tu a c i j a .

FIKRET DEDIĆo "Veze KAB sa djačkom i  radničkom omladinom i  iapomaganje 
rada "P elag ića",zapravo  cjelokupna t a  saradn ja  odraz su za jedn ičk ih  
s trem ijen a  napredne Banje Luke. Može se r e ć i  da KAB ka® c je l in a  u s tv a 
r i  d je lu je  kroz rasne o rg a n iz ac ije  pomažući rad  na se lu  i  u gradu Banja 
Luci*
BOGDAK JERKOVIČj "U vez i s tim što  s i  rekao ja  se tačno sjećam ,a i  Lju
bo se s je ć a  da je  KAB imao 9 s e k c ija . Evo mi smo*nekih s j e t i l i  jb i la  je  
in fo rm -sek ,to  j e  za vezu,šah-sek,sport-sek,m uziB ke-um jetn±čka s e k c ija , 
l i t e r a r n a  s e k c i ja ,b i la  je  omladinska s e k c i ja ,s e k c i ja  za se lo  i. predavač* 
ka sek c ija?
SKAKIĆ RADOMIR« " Fakat je  b ilo  mnogo t i h  s e k c i j a ,a l i  one sve n isu  ž iv 
jele,povrem eno, jed in a  je  ž iv je la  s ta ln o  t a  k u ltu m o -p ro sv je tn a  se k c ija " .

RUŽA OLJAČA: “KAB je  u  Banjoj Luci n a jp r i je  stekao  ugled po svem predavg 
vačkem radu .T aj rad je  počeo odmah od osn ivan ja  KAB-a i  t i h  je  p r ire d b i 
b i la  oko 1 2 e ,to  znam.Mislim da b i tre b a le  u z e t i  sp isak  predavanja,odnos* 
n© tem a,a za prve je  N ikica P av lić  i  mene angaževae .P rv ih  dvanaest su 
b i l i  BanjaluČani i  s v a k i,k o ji  je  s tao  na našu pozornicu i  održao preda
vanje,m a b i le  o čemu on je  već bio e k a ra k te risa n  ksnt u  Banjoj Luci kao 
napredan čovjek . Te je  jedna v e lik a  p o l i t ič k a  a k tiv n o s t u  Banjoj Luci 
j, u t ic a n je  na grad janstvo  Banja Luke,a onda angaževanje predavača iz  
geograda i  Zagreba i  to  n a jb o l j i  predavači,mahom napredni l j u d i ,  a  ako 
smo mi angažovali nekog zem ljoradnika to  je  b i lo  ra d i  saradn je  sa  zem
ljo radn ic im a u  e r i  Narodnog F ro n ta . Angažovali smo ne samo kom uniste, 
neg o \i demokrate, tako na p rim je r Adama P rib ičev ića ,sam osta lnog  demokra
tu " .
BOGDAN JERKOVIĆ« " Mi smo d je lo v a li  i  kroz “S eljačko k o lo " ,o sn iv a li  č i 
tao n ica  itd tf
FIKRET DEDIĆt "KAB je  b io  duša sv ih  p o l i t ič k ih  zborova,onaj k o j i  je  da
vao t e n , t e  je  kabovska i  radn ička omladina zajedno. Sjećam se kad smo 
i š l i  sa  Ćubrom u  K lašnice na onaj zbor uz petomajske izb o re ,p a  j, 1938. 
1938 je  grm jelo nas svim zborovima od radničke i  s tuden tske omladine u 
gradu i  s e lu . , ee'
SKAKIĆ RADOMIRs"Jeste M k re te ,to  je  ta č n o .a l i  mi ne možemof'Ša je  te  b i 
lo  samo KAB-ovo djelovanje.M i moramo p o d i j e l i t i , š t a  je  KAB-ove,šta je  
"P e la g ić a " ,š ta  je  Partije,ne|znam  SKOJ-ai i t d .  ,te k  onda ćemo doći do tač« 
n ih  č in je n ic a , je r  ako sve pemješame teškož ćemo doći do prave i s t in e ?
DUŠANKA KOTAOETICs "Ja  mislim da ovako kako je  Ruža počela i z n o s i t i  rad 
po sekcijam a u  KAB-u,da mi papišemo t a j  zvaniSni rad  KAB-a. Osim ovog 
predavačkeg ra d a , j a  mislim da je  veoma značajan ta |j kul tu m o-p rosv  j e tn i  
rad  i  ko liko  znam u KAB-u se p rv i pu t u Banjoj Luci p o ja v lju ju  masovni 
herske r e c i t a c i j e .  J a  se sjećam horsk ih  r e c i ta c i ja ,Š a n t ić e v ih  pjesama, 
Koč^ćeve ”83; obode & drug ih . Mislim da su KAB-ove i  "Pelagićeve"
p rired b e ' bile-baš* 'p#“ tome nove,po oblicim a nastupan ja  i  s a d rž a jn o s ti .
Niz savremenih pisaca?, je  re c ita v a n . To s jedne s t r a n e ,a  drug© da su 
KAB-ove i  "Pdlagiđeve" p rired b e  b i le  smotre snaga radničkog p o k re ta .
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Sve Ste se » s jeća le  naprednim p o sjeć iv a lo  je  ove p rire d b e . Ja  na p rim jer 
znam b i la  sam g im nazija lka , mi srne u čoporima d o la z i l i  na ove priredbe*
Sa l i  je  to mene zanimala i  k o lik o - ja  se to?v iše  ne sjedam, ne/znam đa±± 
l i  sam sve n a ro č it#  razum jela , a l i  je  to  bio jedan p lje sa k  ap lauz , čim 
se nešto  nap redn ije  rekne. Stvarno je  to  b i l a  jedna t r ib in a  gdje su te  
prigušene snage se i ž iv l ja v a le ,  m a n ife s tira le . Drug#/ ja  mislim da je  ovo 
p i ta n je  Narodnog F ron ta i  borbe p ro tiv  fašizm a i  r a ta  n a ro č ito  došlo do 
KAB-ovog rada na s jed inavan ju  i  do razn ih  t ih  ob lika  rad a . Na p rim jer 
ja  mislim  da veoma grupna m a n ife s ta c ija  b i l a  ona p roslava  14 ju la  u  pe= 
rio d u  kada je  Narodni F ren t bio n a j ja č i  u  F rancuskoj, m islim  da je  to 
b ilo  1937 i l i  1938 godine. B ila  je  to  m a n ife s ta c ija  gdje se p jev a la  
"M arseljeza". Mislim da je  t a j  p roslava  održana u  H otel "Palasui?
SKAKEĆ RADOMIH: " U Hotel "Bosni" je  b i la  14 ju la  kad smo čak i  angažova* 
l i  i  M eljeviđa da govori, on je  tada bi® M slim  p re td jed n ik  francuskog 
klupa u Banjo j  l u c i . "

„ DUŠANKA KOVACEVIĆ: " Na proslavi o kojoj ja govorim mislim da je govorio 
Nikica ravlid."
SKAEIČ RaDOMIH:"  U "Palasu" je  bi® čuveni opozicion i zbor, jak# v e l ik i  
gdje govorio Ljubo L eontiđ , p ro ta  Kecmanević i  d ru g i. To je  bio jedan 
od n a j ja č ih  zborova u Banjej Luci u to vreme. A ove 14 ju la  u Hotel 
"Bosni" gdje je  i  Moljeviđ angažovan zajedno sa  Franeuskim k lu b o m ....
DUŠAMA KOVAČEVIC: " J e s t ,  j e s t  mislim da je  to  b i l  1938 godine pred 
okupaciju  ČSR, a l i  p r i je  toga kad je  u B.Luci »držan, kako se zvalo to  
onaj mirovni n a c io n a li kom itet -  sastanak  nekog Komiteta omladine za m ir.
Skakiđ Radomirs " Da,da ta d a .je  iz  CSB do lazio  »naj Dr. Lukač."
BOGDAN JEHKOVIĆ: ” Da sjećam se toga, j e r  smo se sa  njim  f o to g r a f i š a l i ,  
bio je  doček. Tada je  S to jad inoviđ  zabranio  ek sk u rz iju  s tudenata  BiH 
u Prag.
DUŠANKA KOVAČEVI: " Mislim da je  to  posebna a k c ija .  Znam da je  bio Avdo 
Hum# u B.Luci i  jo š n ek i. Ne snam da l i  je  i  Lola R ibar. "
SKAKIĆ RADOMI: " Avdo Humo je  do lazio  kad je  b ira n  Mjesni k o m ite t/a  to  
je  b ilo  mislim 1939 g. Sjedam se još nekih a k o ija  KAB-a; a k c ija  oko 
G ačinevića, a k c ija  književne v eč e ri beogradskih k n jiževn ika  (G lig o riđ , 
Krklec i  jo š  n ek i) To je  bil® u s a l i  k ina  "Luks#r".T# je  i s to  b i l a  jedna 
v e lik a  m a n ife s ta c ija  napredne m is l i .  "
RUŽA OUAČA: " Svi napredni in te le k tu a lc i  Beograda d o la z i l i  su u B.Luku.
To znam sasvim sigurno . T® je  t r a ja lo  tokom nekoliko godina. 1937 g- se 
sjedam d a j e  N ikica Pavlid  poslao jedno pismo, a  s jed aš  se Dušanka kad 
t i  on kaže: "imam bezbroj predavača',' On je  nama s ta ln o  s lao  pisma u  Be»= 
grad da nastojim o angažovati sad ovog sad onog predavača# #a ko liko  sam 
povremeno s a ra d jiv a la  sa  KAB-om im ala sam u tis a k  da je  N ikica in te k tu a ln i  

-pokretač."  .
DUŠANKA KOVAČEyić: '• Da,bio je  s ig u rn o .”
FIKRET DEDIć: " Kao n a ja k t iv n i j i  svakako . On je  bi# s t a ln i  in jektoi* . 
•SaAKIĆ RADOMIR: " Onda svfbile dve posgte beogradskih s tu d en a ta , Kečidevim 
tz v . pe ta  g^upa' iz  Zagreba. "
DUŠANKA KOVAČEVIC: " Oni su  se z v a li p e ta  grupa, a l i  ja  ne znam da l i  
je  to  bio, aihu  n jihov  znanični n az iv .
SKAKIĆ RADOMIRc " Ja  se sjedam da smo ih  dočekali na s t a n ic i ,  do lazio  sam 
sa njima zajedno iz  Zagreba i  na s ta n ic i  je  Ljube Babid držao pozdravni 
govor.TU je  na dočeku u  s ta n ic i  i z i š l a  masa s v je ta ,  iako je  i s t i n a  bio 
i  p o l ic i j s k i  agent tamo da pronjuška « Na KAB-ovia priredbam a d o la z i l i  
su  č i ta v i  horovl beogradskih i  zagrebačkih  s tudenata  k a r  g o s ti  iz v o d ja č i, 
pa r i j e č k i  d a lm atin c i, pa iz  stuđinskog doma Josipovac iz  Zagreba i  dr* 

s-'TBJZk OIiJ auh: “ Da ne zab#riv#1̂ ±Hd3EKSk«gxSkBKaxiiauticaj KAB-a na srednj©= 
školsku onladihUj- U- B^edhjiE školama su p o s to ja le  l i te r a r n e  družine u k o j i  

/  ma ovaj. ;tfflgaJ;.,^ ’a,d?®l#'*pladenosan. Ja  b ih  h t j e l a  pod vuči sv i min k o ji  smo 
ž i v j e l i  ti B.Luci znamo da p r i je  osn ivan ja  KAB-a b i la  bezživetna s i tu a c i j a  
u  gradu š ta  se t ič e  p o litič k o g  d je lo v an ja  p a r t i j e  i  društvenog ž iv o ta  
uopde. KAB je  djelovao, ,.vao d irek tn e  i  in d irek tn o  na p o l i t i č k i  i
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d ru štv en i ž iv o t u  gradu.
FIKRET DEDIĆ: " P r i je  »sn ivan ja  KAB- u  svoje  vreme djelovao neSt« 
je  u B.Luci Alcif Seremet. On je  b io  p rv i posle r a ta  i  onda je  prognan 
u  Livu« pa je  prebjega# u  A u s tr iju  i  k a sn ije  u R usiju . U R u s iji  je  _za= 
g lav i#  ka# t r o e k is ta .  Prve id e je  marksizma u B.Luci unje# je  ®n i  ona 
grupa ek# n jeg a , a k a sn ije  g en e rac ije  ka® Ste je  na p rim jer Vilke Vinter=> 
h a l t e r ,  brada D jo rd jev iđ i, Asia A lihođžiđ , o a fe t i 'i l ip o v ić ,  pa #d a la d j ih  
Ruža u l j a č a ."
RUŽA OTjJAČA: " J a  sam ae jedba p r iš l ja m č ila .  Kad b i j a  Vam p r ič a la  kako 
sam se j a  p r iš i ja m č ila  v i  b i r e k l i  da je  t© p r ič a .  Ćula sam na jednom 
s i j e l u  za vrijem e ramazana o F ad llu  M agla jlicu  i  V eselicu  M asleši Tada 

su  to  b i l i  najarjači ko u n i s t i  u B .Luci, j a  se  m islim  ako su i  u za tvoru  
j e r  su oni tad a  b i l i  u  za tvo ru , moraju doći jednoga dana. I  z b i l j a  jedanput 
sretnem  Vesu u Gospodskoj u l i c i ,  no si g ips na n o z i. ,  To je  ovako b i lo .  Oni 
su b i l i  na Bđ ad i C ig a n lij i  pa su ih  p u š ta l i  na š e tn je ,  pa ko mladi l ju d i  
ž e l jn i  pokre ta  neSto se onako p o če li S a l i t i ,  I g r a t i  se , gombati se i  F ad il 
podmetne Vesi nogu i  nekako ga nezgodno gurne. Elem, F ad il 1 Veso i z iS l i  
iz  za tv o ra , a l i  Veso s gipsom i  ja  n jega zaustavim , priđjem  mu pa kažem 
** je s te  l i  v i V eselin  2ffaaleša?" Kaže"jesami"’A je s te  l i  komunista?" "Jesam, 
a Sto vas to  in te resira?"R ekoh : "Ja b ih  ž e l i l a  to  b i t i ,  a on se nasm ija 
iz  sveg g la sa " . Eto tako s i  tada morao t r a ž i t i  kom uniste, a  kada je  KAB 
razv io  svoju  a k tiv n o s t onda je  lako b i lo .  a kakve su a k c ije  b ile ?  Pravo 
da vam kažem takav s tra h  od p rovala , od a k c ije ,  takva k o n sp ira tiv n o s t, 
suv išna , da je  k o č ila  svaku ak tiv n o s t ta  p re tje ra n a  k o n sp ira tiv n o s t. Tako 
da n i s i  znao kad nekoj grupi p rip ad aš, kakog je  zapravo k a ra k te ra  ta  grupa, 
n i s i  smjeo n i  p i t a t i ,  a  e to  to l ik a  je  k o n sp ira c ija  b i l a  recimo ja  sam b i la  
veza za jednog u č i t e l j a  kad je  trebao  da krene u  in o 3 tran s tv o  i  d o b ila  dva 
pisma, drugo je  zakasn ilo  i  onda su mi r e k l i :  "Ako to  pismo ne s t ig n e , 
spremaš se i  b je ž i š ."  Tako je  onda. I najm anja s i tn ic a ,  e to  jedno pismo 
iz  in o s tra n s tv a  i  odmah moraš b je ž a t i .  Tako je  to  tad a  iz g le d a lo . A zam islit*  
v i  ne p rod je  n i nekoliko godina, a  onda se onako rasplam sa, ra s c v je ta  rad  
na sve s tra n e . 1 ono š to  sam rekla® sa  onim le tc im a , to  mi je  o s ta lo  da 
živim  M l jadu godina u  s je č a n ju . Uvjek su me u  neka isk u šen ja  s t a v l j a l i .  
Sječam se jedanput smo po nošoi i š l i  u G ornji Beber msđju s e lja k e  i  pozivaš 
l i  ih  na ustanak , a n ikakvih  uslova za ustanaka: n i j e  b i lo .  lako uslova za 
ustanak  n i je  b i lo ,  mi smo sa  ovim opštim frazama " d iž i te  se na u stanak !"  
p i s a l i  le ta k .  C ije lu  noć sam kucala na m ašin i, a  slabo  sam kucala pa rekoh 
"Daj da pišem, j a  ću is k re n u ti  rukop is , pa č itk o  pišem ko d je te  u  osnovnoj 
š k o l i ."  "Ajde, v e liy č itk o  p iš i  svakakko tre b a  u  12 prim jeraka.

Pojava Narodnog F ron ta  je  z a r  ne 1935 godine, a KAB počin je  
r a d i t i  1933, 1934 g . Kakvo je  b i lo  u tje c a n je  na čovjeka u  to  vrijem e?
Čovjeka sa  kojim ra d iš  pola godine ne znaš na čemu s i  i  š ta  mu sm iješ r e č i  
a š ta  ne sm ije šJe to / i  nakon pola godine. Tek pojavom KAB-a . . .  '
DUSANKA KOVAČEVIĆ: ” KAB je  provjeravao lju d e  samim tim  da l i  su d o la z i l i  
j e r  stvarno  ko god se bojao i l i  je  b io  p ro t iv  n i j e  d o laz io " .
FIKRET DEDIĆ: "U početku KAB n i je  b io  izv ik an  kao kom unistički i  to  se v r lo  
pam etno,svjesho čuvalo da se on ne a f irm iše  kao udruženje koje nosi komunis
t i č k i  k a ra k te r . Onaj S o ji je  došao u  KAB 1936,1939,1939 godine b io  je  đbbgen, 
bez komentarh. On je  bio tacno obojepznalo se  to . Možda su  članovi P a r t i je  
1934,1935 s tršg o  v o d il i  računa da KAB do b ije  š to  veću m asaoxnost,da okupi 
stvarno  ono Što kode nešto  dobro da u č in i,č e s ti to ,p o š te n o ,n a p re d n o ,je  1 .
A onda se to  p o s l i je  o b o jilo . Hodu da kažem,možda je  tim  ljud im a le ž a la  t a  
id e ja  da /Se ra z b ije  t a j  začaureni rad  p a r t i s k i ,  uopšte naprednih .
RUŽA OLJA&A: "Ne,možda je ,v e ć  to$n njegova osnovna id e ja .’
FIKRET DEDIĆ: "KAB je  postigao  medju poštenom in te lek tualnom  omladinom i  
naprednim gradjanstyom  b a š to jd a  je  P a r t i j a  r a z v i la  svoj rad  u Banjoj Luci"£
SKAKIĆ R ^ f i i O l i l l H j " t r e b a  to lik o  v e z a ti  samo za rad  p a r t i j e  u  3an£e 

/  n jo j  Luci,'hego z a r a d - P a r t l je ^ u  Beogradu i  2agrebu,gdje su  s tu d e n ti ž i v j e l i  
po d ese t-m jesec i,g d je  su p rim ali id e je  i  po uzoru na beogradske a te tiv ie t>o
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i  hh hxbx d je lo v a li  u Banjoj Luci.
FIKRET DEDIĆ: "N aročito na beogradske s tu d e n te , je r  je  tamo s tu d en tsk i pokre t 
s tv a rao  b io  masovan".
SKAKIC HADOMIR: "Često pu ta  se $m a s  pojedinim  komunistima u  Banjoj Luci n isu  
s la g a l i  sa  a k o ija a a . Mi smo b i l i  sv jedoci da na naSa predavanja n isu  h t j e l i  
s t a r i j i  kom unisti doći u periodu  od 1935 do 1938 godine. B ilo  je  p r ič a  i  o 
nekom tamburaškom so c ija lizm u . Neki drugovi su sa  p o to jen jiv a n jea  možda g le 
d a l i  na naš ra d ,n isu  n a v ik li  na tu  p re o r i je n ta c i ju ,n a ro č i to  aasovnog ,šireg  
rad a . Š ir in a  i  masovnost su p o ja č a li  veze izu ed ju  studenata  po jed in ih  grado
va’.’ _--
BOGDAN JERKOVIĆ s "I kao jedan od r e z u l ta ta  te  veze s tu d en a ta  b i lo  je  osniva
n je  Kluba st&đenata BIH "Brazda" u  Z agrebu ,ak tivnost s tudenata  BiH u Pragu 
kluba studenata  "P e ta r Kofiić,,u Beogradu kad je  od lijev ih  zem ljoradnika prešao 
u naše ruke.To su izv jesn e  re z u lta n te ,p o s lje d ic e  t i h  .veza n aš ih  naprednih 
studenataju glavnim centrim a sa KAB-oa,odnosno obra tno- oba sm je ra .”
FIKRET DEDIĆs "Samo nefznaa hoćemo l i  ovim p o s t ić i  c i l j  t j . d a  damo š to  v iše  
podataka i  d e ta l ja  o aogađjajim aift
I3RIČAGIĆ IBRAHIM: "Ne smeta, to  se govori ovako nevezano i  is p re k id a n o ,je r  
sao na ovaj nač in  d o b ili  a tm o s fe ra ,v ra t i l i  sao se  u  doba i  sada se već može 
pojedinačno i z n o s i t i  razna a jed an ja ,n e  tre b a  g o v o riti  samo o KAB-u nego o 
Radničkom pokretu  uopće i  d je lovan j P a r t i je k .  Vi možete o ž iv i t i  atm osferu a 
onog vremena,oni k o j i  to  n isu  p r e ž iv je l i  n isu  to  u  stanju .K ad se ču je  ž iv a  
r i j e č , t o  je  dafrukče nego kad se napiše«svakako kad se i  nap iše  ima već i značaj,

BOGDAN JERKOVIĆ| "D rugarica Ruža me je  p o t s j e t i l a  negdje da l i  193o i l i  1931. 
u Banjoj Luol iz la z io  je  l i s t  "R oaer",ko ji sao mi umnožavali na šap irog rafu . 
Urednik je  b io  S to jan  Kovačević i  onda smo mi s e r a d j iv a l i  u tom l i s t u .  U to  
doba sao mi ide jno  s a z r i j e v e l i ,p r o š l i  sao JV rlo  brzo tu  fazu  l je v ih  zem ljo
radnika i  i š l i  sao u l i j e v o .č i t a ju ć i  raznu l i t e r a t u r a , a l i  jo š  uvjek ne nap
rednu.Taj je  l i s t  uskoro bio7 štam pan,bio je  n a jp r i je  na šap iro g ra fu ,p a  onda 
štampan a& dva t r i  b ro ja  i  k a sn ije  p re stao  da iz la z i .T o  je  b i lo  negdje 1931 
godine. Ćuli sao a i  odavno da p o s to ji  nekakav komunizam,nekakvi k o m u n is ti,a li  
nismo z n a li  š t a  je  to . I  1931 godine M llorađ i  ja  susretnemo V ilka V in te rh a l-  
te r a  ispred^ h o te la  "Bosne" i  kažemo "Dobar danjt, j e s te  l i  Vi komunista?”
On gleda u nas ,a  mi pitamo: "Imate l i  Vi kom unističkih  kn jiga?" A on kaže: 
"Nemam”. Znate š . t a ,o t iđ j i t e  v i P a tem o e te ru ,o n  će vam d a t i  t i h  kn jiga,"
I  a i  odaah o trč im o ,p o s lije  po la  s a ta  već smo p ro n a š li Paternostera.U pitam o ga: 
"Imate l i  Vi kom unističkih  k n jig a ,«  on se  samo okrenuo i  o tiša o  u  kucu,1tgovo- 
re ć i:" i? r ič e k a jte  malo". Donao je  č ita v u  gomilu k n jig a ,b i lo  ih  je  sedam-osam. 
Međju njim a je  b i lo  i  " M a te r ija lis t ič k o  shvatan je  i s t o r i j e "  od V o ljg in a^? /, 
Kada sam tu  k n jigu  p ro č itao  udario  sam se po če lu  : "Gđjo saa bio 19 godina?" 
P o s li je  toga nam 3« č i ta v  novi s v i j e t  o tvo rio  i  već d ru g i , t r e ć i  dan sao i š a l i  
s V llkoa sastenak  u  parku i  od tada sao redovno im a li sastanke sa  V ilkoa,čas 
uz* Vrbas u  onim v rb ao iaa ,čas  tam o,čas ovamo. Vilko je  sad b io  u š e š iru ,č a s  
je  nabio kačkat na glavu,kao kakav d ja č ić  i  onda sao uskoro p o če li sa  Osaanon 
da se sastajem o. To je  počelo u  banjalučkoj g im n az iji,tim e  seao p o če li da 
radimo i  vršimo a g l ta o i ju  u razredim a. 0 tome b i se dalo puno p r i č a t i , a l i  u 
glavnom a i  sao o b u h v a tili n a jb o lje  djake u svakom razredu , p r id o b il i  i  kroz 
par m jeseci došlo je  do š t r a jk a .  P r i je  toga došlo je  do onih poznatih  izbora , 
do fo r s i r a n ja  "Mlade Ju g o s lav ije " ,d o  onih izbo ra  gdje sam ja  kao p re ts je đ n ik  
po b ijed io  F e lik sa  Nftdjelskog sa sedam glasova već ine . Onda smo i z a j e n i l i  onu 
ta b lu  "M ldaosti",pa smo je  p re fa rb a li  i  n a p is a l i  "Mlada Ju g o s la v ija ”. Naši su  
sa s ta n c i p o s ta l i  m asovni,a na te  sastanke je  d o la z ila  omladina iz  U č ite ljsk e  
š k o le ,iz  Trgovačke akadem ije,tako da n i j e  mogla da stane  miš« u s a lu , j e r  školi 
nam je  často  devala s a le  sobe,tako  da je  omladina prijemno na u l i c i  s t a j a l a  i  
s lu š a la  kroz o tvoren  prozor $e naše p rire d b e . K asnije je  do laz io  Branko Copić 
i  č i ta o  svoje ra d a v a r£ ^ li^ ,i^ jk o  Benoviđ,M ilcrad G ejić i  d ru g i. I  Mila Bekut 
je  tek o d je r  č i t a o ^ s ^ jv ^ j e s a « ,«  kada je  on umro / b i l a  je  to  t r a g e d i ja /  na 
njegovom grobu ja  -držan' govor .franko  0opić je  održao govor i  rekao da je  on 
jedna od,; in d ire k tn ih  žrtava' ‘banjalučke buržuazi je ,k o ja  n i je  im ala dovoljno 
osjećaja-prem a to j  om ladini,da ga spase od sigurne s a r t i ,o đ  g la d i,o d  b ijed e  i  
b o le s t i  , .....- -  '



P o s li je  je  Branko Ćopi<3 b io  isk lju č e n  iz  Škole,neznan da l i  b a i zbog toga i l i .  
inače zbog svog naprednog s ta v a . U to  T rljan e  se je  na ban jalučkoj g ia n a z i j i  
burno ra z v ija o  napredni pokre t i  n i  sno o rgan izo v ali jedan  Š tra jk . Tada je  
zapravo b i la  e ra  Š tra jk o v a ,k o ji su n ic a l i  u  nnogia ško lana .pa  i  kod nas kroz 
tu  naSu buntovnost došlo do š t r a jk a .  P rosto  jednog dana palo je  na poaet ne~ 
k ina / j a  saa b io  tada  p re ts je đ n ik  "Mlade Ju g o s la v ije " / ,p a  sao jednostavno u 
pola d#a r e k l i  d ja c ia a t  "Hoćemo l i  Štrajk?"Kažu* "Koćeno". Tada sao Osaan 
Earabegovlć,M ilorad G ajić i  ja  od ovih a la đ j ih ,  a ja  se  ne s je ć a a ,to  ćeš ti, 
L jub o .b o lje  z n a ti za s t a r i j e ,k o j i  su  b i l i , a l i  u  glavnom naša grupa,grupa nap
redn ih  oaladinaoa im ala je  to l i r . i  a u to r i t e t ,d a  sao a i  b i l i  j a č i  i  sa  v iše  au8 
t o r i t e t a  n as tu p a li,n eg o  d irek to r,n eg o  sv i p ro fe s o r i .  Dovoljno je  b i lo  nekolike 
r i j e č i  da je  800 djaka izaS lo  iz  zgrada i  p o s t r o j i l i  se u četverore-d.K renuli s 
sao n a p r ije d ,a  p ro fe so r Zadro p i ta t" Š ta  je  to ?"  Eažea a u t" I z le t " ,a  on se  saeš: 
k a :" I z le t? "  Krenemo prema T ra p is tio a  i  kad sao đoSli/taao, p re ts ta v ia o  se  kao 
p ro fe so ri,k a o  da ja  to  stvarno  iz le t .Č a k  sao se  j a v i l i  direktorffifbolefonoa . 
Drugog dana postavimo Strakačke s tra ž a ,iz a b a ra a o  š t r a jk a š k i  odbor.Rasiog 
Š tra jk a  naa n i j e  b io  sasv in  j a s a n ,a l i  g lavn i raz lo g  ja  b io  t a j  Sto n i j e  h t je a  
lp  M in is ta rs tv o  p ro sv je ta  i  d ire k to r (n is u  h t j e l i ) d a  promjena program za V III 
razred ,kako  b i naa b i lo  lakSe za n a tu ru  u č i t i .T o  ja  tako ra z lo g  s p o l ja ,a  iz= 
n u tra  je  b i lo  v ren ja  aad ju  d ja o ia a ,id e jn o  p re v ira n je ,je d n o  s a z r i je v a n je .
T reći dan se već p o ja v ila  k riza .T oga dana ja  b io  i z l e t  u  S u tu r l i  ju .  Ja  taao  ni« 
saa  b io la l i  znam da su  sa već počela k o le b a ti  d jeca iz v je sn ih  r o d i t e l j a ,k o j i  
su u t i c a l i  ne njihM i sao s a a i ,v id je v š i  da u  svom in te n z i te tu  Š tra jk  jen jav a , 
z a k l ju č i l i  t r e ć e g ‘dana Š tra jk .O saan  ja  održao govor na S u tu r l i j i ,č u o  saa  da j« 
taao  neko pobo crvenu zastavuba jednoa b režu ljk u  na S u tu r l i j i  i  p r ič e  su  razn« 
k ru ž ile  aed ju  d ja o ia a ,te  da j*e ovaj rekao ovo,a onaj ono ,p jevale  su se borbe= 
ne p je s s e i td .  V r a t i l i  sao se  u  Š k o lu ,p o jav ila  se p o l ic i ja ,u m ije š a la  svo je  
p rs te ,p o ja v io  se  nekakav in sp ek to r iz  Beograda! i z  M in is ta rs tv a  p ro sv je te  1 p< 
č e la  je  is tra g a .N a s ta la  su  is p i t iv a n ja  d jeo e ,d a v a li ia  bonbone,čokolade,saao 
da ih  p o d a ite ,d a  iz d a ju  ko jem o rg an iza to r .Kada su aene p i t a l i , j a  saa  rekao 
"Ne znam,saa je  š t r a jk  nikao""Ko j a , j e l i  duh orggnizovao š t r a jk ? "  "Ne znaa ja  
j e l i  duh,možda je  i  d u h ,a l i  ja  n isam .N ije to  niko o rg an iz o v ao ,š tra jk  je  nikao 
spontano."Kao r e z u l ta t  sv ih  t i h  is p i t iv a n ja ,n a s  7 i l i  9 izbačeno je  iz  Škole. 
Bio je  Osaan isk lju č e n ,ja ,M ilo ra d  G a jić ,M ag la jlić  Keaal,Ranko Š ifka i  ne sje=  
ćaa- se ko jo š .P ro fe s o r i  su b i l i  b lijed i» u zn em iren i »vladalo je  opšte uzbudje= 
n je  aed ju  p ro fe so ria a  i  kod saaog d ir e k to ra .B i l i  su  uplaSenl od svega toga , 
kad su č i t a l i  p re su d u :" Isk lju č u je  se Bogdan Jerkov ić  kao vodja Š tra jk a  iz  
ove š k o lo ,is k lju č u je  se  Osaan Karabegović i s t o  kao vodja Š tra jk a  itđ .V jero=  
vatno su se  b o ja l i  nek ih  p o s lje đ io a .P o s li je  toga su  d o š li  d jao i pe. su  naa raki 
li:"H o ć e te  l i  da dignemo u  zrak svu ško lu ,da  zapaliao  sv e ."  "Nenojte to  dru= 
govi,m i idemo lije p o ,m irn o  v i  n a s ta v i te  da rad ite ."M i sao o tiš li,O sm an  i  je  
u  Šarajevo,M ilorad G ajić u B ihać,a  d rugi na druge s t r a n e .P o s l i je  je  došao 
d ire k to r  Gorđić sa  kojim su n a š i drugovi n a s ta v i l i  bo rbu ,sa  onim n a tp is ia a  
na zidu  i  po u lic a a e .T u  je  M iroslav V išn jić  b io  jedan od g lavn ih  akfcera.'i'eda 
su  n e s ta l i  sv i katalozliLz razreda  I t d . i t d .a t o ,  to  je  tSa epizoda i z  onog vre= 
mena.. .  _r -
IBRO IBRIŽAGIĆ:Druže Je rk o v ić u ,v i s te  bifiT uredni^"Narodne p ravde",a  ja  sam 
našao 5 bro jeva toga l i s t a  u  S v eu č ilišn o j b ib l io te c i  u  zagrebu,pa b ih  Vas ao lj 
o da naa i s p r ič a te  kako je  nastao  ovaj l i s t , č i j o a  in ic ija tiv o m  i t d .
BOGDAN JERKOVIĆsTo je  b i lo  k a sn ije ,p a  ću p r i je  jo š  da nešto  kažem.
Ovo š to  saa p ričao  je  b i lo  1931,1932,g o d ., a saao saa  naveo k a r a k te r i s t ič n i je  
momente,kojih se boljem sjećam j e r  sam učestvovao u  njima.U vez i sa  radom 
KAB-a pored mnogobrojnih n jegovih  a k t iv n o s t i , ja  ću samo neke le tim ično  da 
poaenem ,kojih se momentalno sjećaa .U  vrijem e kada je  6 -januarska d ik ta tu ra  
p rogon ila  napredne lju d e  1 b o rce ,tad a  su i  acogi napredni s tu d e n ti  s l a t i  u  
puk,pa su iz  Banja Luke ŠOz i  ne znan ko jo š ,d a l i  /on i l i  V jekoslav Bakulić 
v jerovatno  3 o n ,je r  su  on i  Soz u v ijek  zajedno b i l i , p o s l a t i  su  u  vo jsku /puk /.

U to  doba sam s tu d ira o  u Zagrebu i  tamo je  bio Slavko Odić i  drug iz  S lov en ije  
Pino ToaaŠićCiz Istre_^,3s.a* da je  na Slavkovu adresu  došao od Nlkioe telegram , 
da o rgan iiu je jio  - jvdfSh].,grotestni m itin g ,k o ji je  poterbno o rg an iso v a ti na svim 
u n iv e rz ite tim a  u  vez!. sk ovi« slanjem  n aših  drugova u  puk.U Zagrebu je  v rlo  
teško  b i lovila m a rk s is t i ,s tu d e n ti  kom unisti o rgan izu ju  m iting  s a a i ,z a to  š to  su  
k le r ik a ln i  tada  i a a l i  dost£  jak  u t i c a j , .zatla su  b i l i  frankovci i  razne druge 
n a c io n a lis t ič k e  s t r u je  i t d .  p o c ijepan i su b i l i  s tu d en ti.S lav k o  i  ja  i  jo š  
n ek in aš i drudgovi-rae .s j.ećaa  se k o j i ,u s p je l i  sao da sa  ESS-ovcima nekako
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paktiram o i  da sa  p re tstav im o  kao HSS-OTOi. 'naa da sao usp jfe li da o rgan i= 
zujamo a i t i a g  i  da sa sa  n i  t i  agu pojava as s i  g o « o ra ic i,k o ji  su  potpuao 
r e k l i  oao Sto sao ž a l i l i  i  e.i.oin„ ja  u s^ io .S lič a o  su p o s tu p il i  u L jubija=  
n i i  Boogradu.KAB ja  održavao radova# vaza sa  napredala k lubovlaa "N jiva" 
i  "T rig lav" u  L ju b lja n i i  ja  sau lič n o  p raao sio  Cesto isk u s tv a  KAB-a aa 
rad  naprednih s tudenata  lju b ljan sk o g  u n iv e rz ite ta .Š to  sa  t i č e  naSeg rada 
iz  drug ih  o s a ta r a ;a l  sao iz  agraba s i d i  drug Ljubo Božić,Duško Ličine 
Ruža OljaCa iz  B eograda,ja san s  n jon  b io  neko v r i ja š e .Z a  v r ije n e  dok san 
s tu d ira o  u  Pragu s lao  3:>a naprednu štE>apu KAB-u,a taao  sao osnovali klub 
studenata  Bosna 1 Hereegovine.U v ez i sa  saradnjom s a  Vokačom pokušali da 
organi zujemo jednu ek sk u rz iju  s tudenata  B i  HiMedjutim S to jad inovićeva 
v lada je  z a b ran ila  tu  e k a k u rž iju ,a l i  smo u s p je l i  da organizujemo drugu 
ek sk u rz iju  s tu d en a ta  medicine iz  Ju g o s la v ije .
A sada da se  samo dotaknem "Narodne pravde" za to  Sto je  drug Ib r iš a g ić  pi=

. tao.1935 god.samn se  n a la z io  u  Zagrebu na stud ijam a i  dobio sam telegram  
od Nikole Pav lića:"B ogdane,do lazi odmah u Banja L uku,treba da u re đ ju je š  
jedan l i s t .  "Odmah sam naravno sve o stav io  i  doputovao u  Banju Luku 1 posli=  

. je  ra z n ih  razgovora i  p rip rem a,im ali smo jedan sastanak  u  g o stio n i"S ip s"
Ko je  sve b io  na tom sa s ta n k u ,ta č n o ,ja  ne b ih  mogao sada r e d i , a l i  se  ne= 
jasno  sjedam ,da je  b io  Oaman Karabegović, ako se  ne varam i  Vllko Vinter= 
h a lte r ,sv a k a k o ,b io  je  M ilorad G ajić,B ranko Zagorac,N ikola Pavlid  sam re= 
k a o ,je l i ,o n d a  Asim A lihodžić je  b io  s ig u rn o ,S a fe t F ilip o v lć  i  d a lje  se  ne 
sjećam.Na tom sastankušt d o š li  smo sa  mnogobrojnim p rijed lo z im a i  je. sam 
dodao sa  jedno lo  p re đ lo g a ,lo  imena za t a j  l i s t , j e r  mi je  N ikica priCao o 
tome kakav l i s t  tre b a  da b u d e , l i s t  za s e lo  i t d . J a  sam nabacio lo -a k  raz= 
n ih  imena i  d rug i su  p re d la g a li  neka im en a ,a li je  p rihvaćen  n az iv  "Narođ= 
na pravda",S to  je  u  s tv a r i  p rijev o d  "Ljudske p ra v ic e " .J a  sam u  to  doba 
b io  u  L ju b lja n i i  u  s a ra đ n ji sa  Slovencima ,s a  Ivanom Marendićem se u  za= 
grebu s a ta ja o  i  sa  JoSom B rilejem  i  sa  naprednim studentim a iz  "N jive" i  
"T r ig la v a " ,k o ji su n a ro č ito  mnogo r a d i l i  na se lu .P rih v aćen  j e  na ovom sas= 
tanku n az iv  "Narodna pravda".Sjećam  se b i l a  je  d is k u s ija  d a l i  l i s t  da bm= 
de ra d n ič k i i l i  za s e lo ,z a  radnike i l i  za s e l ja k e .P o s l i je  izv je sn e  diaku= 
sij@ ,ođlućeno je  da t a j  l i s t  bude. zST"selo,namijenjen selu.Znam da smo u  
ovom sm islu  Nikola P av llć  i  ja ,d a  l i s t  bude za s e lo ,a  j a  se ne sjadam š ta  
su  drugi govorili.U skoro  smo p re d lo ž i l i  kakve l i s t  tre b a  da ima ru b rik e , 
kakve podnaslove, fo rm at, t i r a ž  itd.OđluCeno je  da p rv i b ro j bude u  t i r a ž u  
od 2 .5oo p rim jeraka ,da  i z l a z i  Ć irilico m ,a  glavu l i s t a  je  iz ra d io  Pipo 
F a v l ić ,b ra t  N ikole P a v lić a .L is t  smo Štam pali u Š tam pariji braće JakS ić.
Kao odgovorni u rednik  pred zakonom bio je  izab ran  Nenad Borić i  teh n ičk i 
u re d n ik ,a  j a  sam izab ran  za glavnog urednika.K ao a m in is tra to r  l i s t a  b io  
je  M ilorad G a jić ,a  o s t a l i  su  b i l i  č lanov i re d a k c ije ,b io  je  Osman Karabego= 
v ić ,V ilk o  V in te rh a lte r ,S a fe t  F ilip o v ić ,N ik o la  P av lic ,M ilo rad  G ajić,B rana 
ko Zagorac,Asim A lihodžić i  drugih  se  v iš e  ne sjećam.Već p o s l i je  onog sas« 
tanka smo im ali p rip rem ljen  p rv i b r o j , j e r  su  drugovi od r a n i je  p rip rem a li 
pokre tan je  toga lis ta .Z nam  da amo se o b r a t i l i  zagrebačkom "Radniku",tamo 
je  rud io  Aleksandar Turković,da nam pomogne,da nam da ad rese» O b ra tili smo 
se u  Beograd u  "P o litik u " .U "P 0 1 itic i"  j e  rad io  jedan nov inar,ne  mogu se  
sada s j e t i t i  im ena.Nikola P av lić  je  se  Sotirovićem  imao vezu i  on nam je  
poslao i z  "Avale" poslao razne v i je s t i ,p o d a tk e  ,da  bismo to  mi mogli kori=  
š t i t i ,p o s l a o  nam je  v e l ik i  b ro j adresa,m edju njima sjećam se i  adresu  " 
TASS-a" u  Beču.'Zatim neke adrese u  Turskoj»neke ad rese  u  Francuskoj,Ameri= 
o i,n ap red n ih  o rg a n iz ac ija  i  pojedina®® . ’

/v rp ca  sav ršen a /
AVBO LJUMRUKČIĆt(na početku nove vrpce,p rethodna d is k u s ija  je  p rek in u ta , 
pa je  sn im ljena ra zg o v o r,k o ji se  zametnuo u  medjuvremenu)
" . . . .  g led a lo  se na to ,d a  se om lad ino !,ko ji su  napredni povežu sa pokretom 
a kod tog^ se v od ilo  računa o tome da je  iz  poštene po rod ice ,radn ičke  i  
onda smo ga. odmah p p v ez iv a li sa  pokretom,pa ga povežeš i  kroz č i ta n je  i  
kroz ping-pong i  kroz fu tb a l i t d .
FIKRET DEBjCsKSjej^r^to''godile b ilo ?
AVBO je  P a r t i j a  preko ovih s i tn ih  d je la tn o s t i
v e z a la 'l ju d e  sveH o potpunog u k lju č iv a n ja  preko nošenja  l e t a k a . . .
FIKRET DEBIĆt Avdo,čekaj»ctp je  1937,a l i  1935,pa 1936 n a ro č ito  KAB je  djelo= 
vao onako kako je  P a r t i j a  fh6ću da kažem da je  i  b i lo  uključenog iz v ije s=
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nog d ije l*  rukovodstva u zem lji.Studentska omladina u Beogradu uz pomoć 
P artije  postavila  je  š ir in u ,v eć  1934- i  1935 i  tu  š ir in u  j e . . .
SKAKIC RADOMIRjMalo se ne razu m ije te .N ije  S tv ar u  tom e,dali je  P a r t i j a  dala 
d ire k tiv u  ne znam 1935 za š i r in u  f ro n ta ,d a  je  to  po tek lo  iz  nekog c e n tra  
p o rtisk o g  i l i  je  to  b i lo  odraz p o li t ič k e  s i tu a c i j e  i  n a ra s ta n je  t i h  narod= 
n ih  revo luc ionarn ih  m asa .I i znaš 1935 je  b i la  ona odluka Kominteme o Narod* 
nom frontu .V eć 1935,1936 imaš onu masovnu a k c iju  Narodnog fro n ta  u  Francus* 
k o j.P a r tisk o  rukovodstvo i  revolucionarne snage u s v i je tu  i š l e  su  para le lno . 
Prema tome ne treb a  t u , š t a  ja  znam ,polem izira ti j e l i  sad to  b ilo  u  sk ladu 
i l i  n i je  b i lo .
FIKRET DEDIćsAma ja  ne polem iziram .Sa tim j*  nisam m is lio  ovo,nego sam h tio  
r e ć i  da mi nabrojimo one k o ji  su d a l i  osnove Marksizma u  Banjoj Luci.To je  
b i la  jedna g en e rac ija ,p a  je  došla druga,pa tre ć a  g e n e ra c ija .Ja  ću evo da 

„nabrojim  prvu generaciju ,sam o me t i  dopuni.Onaj k o ji  je  unio m ark s is tičk e ! 
id e je  u Banja Luku,to je  b io  Akif Šeremet.Zatim  onaj s t a r i j i  D jord jev ić kao 
njegov d jak ,p rvo  zapravo V eselin  Masleša i  F ad il M a g la jlić ,ta  tro jka .D ak le  

.Akif Šerem et,V eselin  Masleša i  F ad il M ag la jlić .
RUŽA OLJAČA: I Edo Kunštek.
F ik re t  D edić:D a,i Edo Kunštek.To su  b i l i  prva č e tir i .O n d a  su brzo njima p r iš  
l i  Asim A lihođžić ,F ric ,onda  n až a lo s t p o s l i je  M oralić ,a  od radnika b ar ko liko  
ja  znam onda je  b io  Favao Radan,Kazaz,Kasim H adžić,Šefket M ag la jlić ,Miron 
Mandrović, a od in te le k tu a la c a  samo 0još da nabrojim jV eljko D jo rd jev ić ,d a j"  
F.užo pom ozi,ti znaš v i š e . . .
RU>SA OLJAČAj j a  k a z a ti  samo ono š to  znam sasvim sigurno.M e mogu ja  sve 
lju d e  n a b r o ja t i , to  b i već b ilo  netačno,kad b ih  im ala već namjeru da sve 
n ab ro jim .Ja  znam od onda kad sam ja  p r i š l a , t o  je  kad je  Veso iz iš a o  iz  
za tvo ra  i  F ad il M aglajlić .T o  su  t i  l j u d i . J a  sam se s njim a s p r i j a t e l j i l a  
Sjedam se kakav je  b io  nač n ač in  ra d a -  po tro je .P rv o j g rupi ko jo j sam 
organizovano p r ip a d a la ,to  j e  b io  D jo rd jev ić  Veljko,Rađa Vranešević i  j a .
A rad  kakav je  bio?Jednog čovjeka o c ije n iš -o n  b i mogao b i t i  pogodan,eh, 
na n jega ćrmo d je lo v a t i  i  po po la  godine u p o rn o ,i9 tra jn o ,a  povremeno tek  
p rim iš neke zadatke i  p rov jerava  t e  na svakom z a d a tk u .I le g a ln o s t je  b i l a  
ta k v a ,k o n sp ira c ija  da je  ometala upravo a k t iv n o s t ,p re t je ra n a  k o n sp ira c ija . 
J a  samo mogu da kažem kako su došle  one r e c i t a c i j e  u  gim naziju,one napred* 
ne s o c i j a l i s t i č k e  pjesme.Veso Masleša mi je  dao uvezan "N o lit"  1929 goiš* 
t e , i l i  1928 i  tamo su  b i le  pjesme J i r ž i  Volkera i  one druge.To je  moja 
Vuja sve napamet n a u č i la  i  na onim našim priredbam a u  g im naziji r e c i  to* 
v a la .E to  j a  b ih  h t j e l a  to  da kažem,kakva je  naša veza b i l a  recimo sa  rad* 
nicim a.Jedne v e č e ri dugo me pripremao na t o , i š l a  sam v je r u j te  s  mnogo ve= 
ćim uzbudjenjem nego, pa nisam,ma kakvo vjenčan j e ,  nema n i  govora-radnicim a 
o tić i.O nda  s -u  Šm it, E tik a , S a ra fin  i  K a tic a ,jo š  n isu  b i l i  p r e š l i  u  Pred* 
g ra d je ,s ta n o v a li  su  na Laušu-to je  b i lo  u  jednoj memljivoj s o b ic i .d je c a  
r a h i t ič n a ,a  mi do neka doba noći proučavamo.Tako smo malo l i t e r a t u r e  im ali 
samo ''Komunističku p oće tn iou"-tek  sam p o s l i je  saz n a la , j e r  je  to  b i l a  ku* 
p u sa ra ,sv a  u  l is to v im a .I  tad a  u  početku,sjaćam  se  mi smo b i l i  u  Š k o li,a  
"bila j e  premetačina.Mama je  Komunističku poče tn icu  s a k r i la  u vreću braš* 
na i  n isu  je  p ro n a š li ,p a  nam kaže: "Eto vidim da je  čuvate kao sveto  pismo, 
j>a mislim  kad to lik o  v o l i te  tu  k n jig u ,d a  vam je  sačuvam.I sačuvala  je  -  
n i j e  u  v a tru  b ac ila .K o ja  je  l i t e r a t u r a  onda b i la ?  P reob ražensk i: "Moral 
i  k lasne  n o rm e" ,"N o lit" ,F ilip o v ić t"R azv itak  d ru š tv a ” . . .  Eto mismo to  uči*
l i , p a  smo onda n a s to ja l i  drugima to  k a z iv a ti,o n d a  smo o rg a n iz ir a l i  Crvenu 
pomoć,a kad sno d o b i l i , j a  se sjećom dobri 1933 ,ja  seun do b ila  zadatak ,upra*  
vo Asim A lih o d ž ić ,S a fe t F ilip o v ić  i  ja  da formiramo jedan odbor i  da oma* 
sovimo crvenu pomoć.Tog se zadatka sjećam.Malo ra d i atm osfera da ispričam  
ovox za Edu Kunšteka i  njegov odlazak.M i smo im ali ob ičaj da se sastajem o 
i  da budemo s ta ln o  zajedno lako smo z n a li da to  n i je  dobro i  da će nas poli« 
č i j a  zapaz iti.K ad  je E d o  Kunštek trebao  da krene,pozvao me je  i  6 s a t i  mi 
je  objašnjavao,kako čovjek* njjože b i t i  k o r is ta n  P a r t i j i ,d u p lo  k o r is ta n  dok 
je  nckQmprom-tovan~l"-kafcc~d^ govi sv i g r i je š e  i  kako je  v e lik a  š t e t a  š to  
sam sej ja-tal^ '^bSs^roaltesrdM  i  već p o l ic i ja  zna kao k om un istu .P oslije  
kada je  on o t i š a o , j a "aanr^Viši pu ta  p rekoravala  drugove,kažemSNema sm isla  
da se ^ompromitujemo.j>a. j£L.J3clo tu ,o n  b i to  pam etnije uradio?"A Vilko kažet 
"Malo t i  n jega  poznaješ i  sve ono š to  je  žneo n a jl je p š e  iz  M arksizma,to 
je  te b i  isp r ič a o ,p a < s i ga id ea liz ira la .O jn ' je  sa  svim manama kao i  m i,sa*
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mo n i j e  ovdje.pa. t i  se  č in i  da je  on nešto  bo lje«  "Hoću da prnenem »1937 je  ■ 
d o šao ,v ra tio  se / i l i  1938,ne sjećam  se tačno* j e r  nisam ž iv i l a  s ta ln o  u  Banj 
Luci,nego sam samo preko fe r i ja .  dolazila/«O nda mi je  V eljko upravo nared io  
da sa  Edom razgovaram ,vratio  se  je  kao tro c k is ta .D a  razgovaram 3 n jim ,da  Via 
dim S ta  je  .1  j a  sam s njim  razg o v ara la ,sa tim a  sam s njim  razgovarala«On je  
s ta ln o  tv rd io  da n i j e  t r o c k i s t a .a l i  da je  razočaran  i  da neće v iše  uopće bi= 
t i  p o l i t i č k i  a k tiv a n , a  razočaran  je  u  poredak u  B u s ij i  i  nepravdu u  prvom r  
du š to  su  u č i n i l i  Ak±fu,pa njemu itd .E tđ»,da o tom ne govorim ««.H tjela sam ov<
da napomenem,h t j e l a  sam nešto  da se  p o ts je tim  kad sam tre b a la  da đodjan . 3je= 
t i l a  sam se Nade i  Vuje. Sačuvala sam jednu tužbu.Kako smo mi b i l i , d r u ž i l i  se 
sa  naprednim su d ija m a ,je r  z e t mi je  bio su d ija  i  u v ijek  smo p r e t r e s a l i  p o lis  
t ič k u  s itu a c iju ,d o g a d ja je ,z b iv a n ja  i  našu l ič n u  s itu a c iju .K a d  se je  Vuja po= 
S a l i la ,d a  je  B lagojević p ričao  na nekom m jestu ,ona j e  b i l a  jo š  u čen ica ,d a  jej 
kom unista,a na to  će A sim ...

■ : Hoćeš l i  da ovo udje u snimak?Koji je  to  Blagojević?
SUŽA OLJAČAi Neka u d je . B lagojeviđ je  b io  jedan profesor*A na to  će Asim i  Hat 

ia ib s ”To je  k le v e ta ,a  ono drugo je  u v re d a ,to  tre b a  da se tu ž i su d u ." I kako 
rek o še ,tak o  se  je  i  u č in ilo .V u ja  kao učenica tu ž i  svog p ro feso rasu d u ,k o ji je  
pozvat na sud i  odgovarao«Eto,imam baš t a j  dokum enat,s luča jno ,je r je  sve pro; 
p a lo ,a l i  to  je  s lu ča jn o  sačuvano»H tjela sam da kažem kako se n i j e  b ježa lo  od 
t i h  zaoštrav an ja  odnosa,ni sa  profesorim a n i sa školom .•» I
FIKRET DEDIĆsJa b ih  samo da nabrojimo one generac ije«N abro ja li smo onu prvu. 
Trebalo b i jo š  neke spom enuti.Z aboravili smo F ran ju  S a ra fin a , stvarno  med ju  
prvim komunistima od asfife radnika.Kao druga g e n e rac ija  »da tako kažem d o š li  
su oni g im n a z ija lc i,a  to  su Vilko V in te rh a lte r ,o v a j ne mogu sad da se  s je tim  
pomozite ml m a lo « ...
RuŽA OLJAčAeTi p ra v iš  k la s i f ik a c i ju  d ru š tv a .
FZKBET DEDIĆ:Ne pravim ja  k la s if ik a c i ju .T o  je  g e n e ra c i ja .• .
RUŽA OLJAčAd S lu š a j , ja  ou t i  k a z a ti,k a d  sam ja  b ila , s tu p i la  .To je  b i lo  neg= 
d je  oko 193o g . l l i  1929 .Znam k o ji  su  tad a  b i l i  kom unisti u  Banjoj L uci,ko je  
sam ja  im ala p r i l ik e  upoznati.T ada su se v r a t i l i  F ad il M ag la jllć , Veso Kasleša 
iz  za tvora ,V eljko  D jorđ jev ić  S a fe t F ilip o v ić ,V ilk o  V in te rh a lte r ,Iv ic a  Makor. 
To su oni ko je  sam j a  poznavala ,sa  kojima sam p r ič a la  i  s a n ja la  o r e v o lu c i j i .  
Zatim F ranjo  Sarafin,'Sm it»M androvid,N ikica P av lić .E to  to  su  b i l i  l j u d i  sa  ko= 
jim a sam p r i j a te l j s k e  k o n ta k te .I  Rada V ranješević i  p o s l i je  Dušanka I l ić ,k a o  
moja d ru g arica  š k o ls k a .. .
FIKRET DKDIOsI sad v id iš  dolaze o v i,s tv a rn o  novltBoro I l ić .I I ik io a  F a v lić , 
Osman Karabegović, S efket M ag la jlić ,S to ja n  K ovačević..
RUŽA OLJAČAsZnaš po črmu su oni novi?Po tome š to  su  p r i s t u p i l i  u  onom vremenu 
kad se je  P a r t i j a  počela om asovijavati.T reba da znaš da je  b i l a  takova d ik taa 
tu ra ,d a  je  za jednu r i j e č  i š l o  se  na ro b iju ,p a  za to  je  i  b i l a  takva konspirae 
o i j a . . .
FIKRET DSDIĆ tZnam j a  to ,p a  i  ja  sam tada  bio.Ovo je  b i l a  jedna n o v ija  genera= 
č i j a  i  novi l j u d i , t o  hoću da kažem,novi ljud i.O no  su  već b i l i  n j ih  oko lo -ak  
ukalup ljeno  već,kako biji rek ao ,cem en tiran o ;n ije  se  i š l o  d a l j e . . •
RUŽA CL JAČiV s Ma, kako n i je  i  š io ,  molim te .V e se lin  Masasleša,pa Vilko V in te rh a lte r  
id e  i  sada n a p r i j e d . . . .
FIKHET DEDIĆsJa m islim  u  pogledu omasovijavanja.Ono se s ta lo  i  n i j e  se  t ra ž io  
novi metod rada*..O no je  b i l a  t a  s t a r i j a  g e n e ra o ija .Jo š  sam Zaboravio Voju 
Rakida,pa .je ubrzo do šla  ova g e n e ra c ija  a la  Rasan B rk ić , Osman K arabegović,a 
onda dolaze n eš to  m lad ji.T u  se  može b r o j a t i ; ja ,S k ak id . . .
SKA&EĆ RADOMIRsPa Vojo Rakić je  m lad ji od teb e .
FIKRET DEDIĆsjest m lad ji po godinam a,ali se r a n i je  a k tiv ira o ,v e ć  u  .VI i l i  VII 
razredu  g im n a z ije ..•
RUŽA OLJAČAsJa znam u  Beogradu smo ja  i  Vojo Rakić p r ip a d a li  jednom m arksist 
tiskom kružoku 1932 god.
FIKRET DEDIĆsHije to  sad važno,da se oko toga kačimo.Važno je  n a b ro ja ti  -ljude 
Počeo sam m brajatirjfp trT ^stev l'jam ;Ljubo Božić, tip k a ,b ra d a  Mužari»onda od rađ«= 
n ika  dolazi,m ožda još 'r a n i je  je  bio še fk e t M a g la jl lć .. .d a j te  pomozite
mi ljudiiTiMa'slb,Ka2H27*^ir I
RUŽA tOLJAČAsNemoj,Maslo- je l.b io  v r lo  a k tiv an  jo š  1933.J a  sam . . .
BOGDAN JERKOVTĆ:Mirko V i š n j i ć , . . .
RUŽA OLJAČAtJa^Enam š-ta- t i  hoćeš da kažeš F ik re te  i  ja  se s tobom slažem.Da a 
ovi l j u d i ,k o j i  su p r i l a z i l i  to j  r a n i jo j  g ru p i,k o ja  je  i z r a s la  u  doba n a jte ž e



d ik ta tu re ,d a  su n o s i l i  sobom iz v je sn e  karak teris tik e .M o žd a  iz v je s ta n  s tr a h  od 
provale ,od  om asovljenja u s l i je d  p rev iše  s trogo  shvaćene k o n sp ira c ije , a oni 
novi o kojima t i  govoriš oni su  i š l i  a  u š i r i n u ,a l i  tad a  je  već n eš to  režim  
b la ž i.Z a to  ja  in s is t ira m  na tome ,da  je  KAB osnovan 1934,već te  godine kako 
je  N ikica postav io  p i ta n je  p redav an ja -i predavača angažovati š to  š i r i  krug 
naprednih g rad jan ja .T o  je  b io  c i l j - š t o  š i r i  k r u g . . . .
FIKRET DEDIĆ»Dajte n a b ro ji te  ove ljude.K okanović . . .
Ljubo Božićt On je  m la d j i . . .
S&EKTC’RAEOfllR: Ni j e Kokanović m ladji.O n je  mislim  1933 iš a o  u  Rusi ju .To Zna 
S afe t F ilip o v ić  ,on je  tad a  b io  u Mjesnom kom itetu.On će z n a ti  kad je  p o s la t  
i  kad se je  v r a t io .A to  je  b i lo  svakako p r i j e  1935«Ne znam na kakav je  sasta=  

nak išao  u  R u s iju ;to  će z n a ti  Safet.O n je  tamo nešto  p o g r i je š io ,p o s l i je  su  ga 
k r i t ik o v a l i  i  on je  bio nervno o b o l io . . . .
IBRO IBRIŠAGIĆ*Druže Je rk o v ić u ,ja  b ih  Vas molio da d o v rš ite  svoje iz la g a n je  o 
"Narodnoj p ra v d i" ,je r  smo prilikom  m ijen jan ja  vrpce p re k in u li Vaše iz la g a n je . 
BOGDAN JERKOVTĆ sKao š to  sam rekao d o b ili  sam smo od naprednih  l i s to v a  i  nekih  
n aš ih  drugova iz  Zagreba i  Beograda dosta ad resa  i  p rv i b ro j "P ravde"iz išao  je  
n eg d je ,to  se n a jb o lje  v id i iz  onih brojeva l i s t a  š to  se nalaze u zagrebačkoj 
S v eu č ilišn o j k n j iž n ic i ,a  u Sarajevskoj Narodnoj b ib l io te c i  p o sto je  samo 4 bro
ja ,p a  je  S v eu č ilišn a  u  Zagrebu jed ino  m jesto u  J u g o s la v ij i  gdje ima sv ih  5 bro 
jev a ,k o lik o  je  svega i  i z i š l o ,a  p e t i  je  z a p lije n je n  u m ašin i.Jaga  nisam n i 
v id io  n ik a d a .I  ovaj p rv i b ro j "Narodne pravde"negdje mislim  u junu 1935 da je  
o tiša o  na te  adrese.V eć p o s l i je  dva dana on je  tako b io  ra z g ra b lje n ,d a  mi u 
re d a k c ij i  nismo im ali n i  5 p rim jeraka .Jedva smo saču v a li 2 -3 -primjerka.Redak= 
č i j a  je  r i j e š i l a ,d a  d rugi b ro j iz a d je  u 5<ooo p rim jeraka ,znač i dvostruko od 
prvog broja.V eć tada p o l ic i ja  je  počela da n s  poprijeko  gleda i  mi smo m orali 
da prenosimo l i s t  u M irkovica apoteku,preko pu ta  š tam p arije  braća Jak š ić "  i  
o d a tle  smo na nekim kolicim a v o d il i  l i s t  na p o š tu ,p r i je  nego š to  se  je  znali, 
da je  gotov.Dok se je  p o l i c i ja  s j e t i l a  da dodje da preg leda i  kada da nalog 
da se l i s t  z a p l i je n i ,d o t le  je  l i s t  već otišao.Tamo smo u  sudu im a li Asima 
A lihođžića ,a  Branko Vuković kad javnftg tu ž io ca .G a jić  i  j a  smo i š l i  na ono 
odobrenje i  on nam je  crvenom olovkom b risao  pojed ine s tv a ri.U z  ornu kafu smo 
b ili,o v a k o  se odnosio l ib e ra ln o  kao l ič n o s t  ,kođ njegove kuće smo mi to  no= 
s i l i  i  on kaže: " B r iš i te  ovp,pa v i l a j e t e  na z v ije z d e ,Š ta  v i m is l i te "  i  onda 
b i' crvenom olovkom b r is a o :" Iz b a c ite  o v o ,iz b a c ite  onO",a mi se b o r i l i  za svaku 
onu v i j e s t  o š t r a jk u , te  ne znam o ovom o onom.On iz b a c i ,a  mi metnemo jo š  žeš= 
će,kad dodje do š ta m p a rije .I  tako je  izašao  drugi broj.Odjednom su p o če li s t i=  

■ z a t i  te leg ram i»naroč ito  iz  Sumadijei Crne Gore gdje je  l i s t  sve v iše  po sta jao  
m asovan ."Š a ljite  0oo p rim jeraka-P odgorica" -K rag u jev ac :"Š a ljite  2.ooo p rim jera  
ka,ne znam M ilanovac; " Š a l j i te  l .o o o  prim jeraka Narodne p rav d e" ...T o  je  tako 
i š l o  vratolomno da smo mi »prosto dok smo se o k re n u li ,v iš e  n i j e  b ilo ' l i s t a .
Već smo p o m iš lja li  da štampamo p rv i i  d rugi b ro j ponovno,ali to  nismo u č i n i l i .  
Zatim je  iz iš a o  3-4 b ro j u S.ooo p rim jeraka , a  p e t i  b ro j u  lo .ooo  p rim jeraka . 
P e ti b ro j je  nikao na osnovu pisama s e lja k a  d>z sv ih  k ra jev a  Ju g o slav ije .T u  se 
već jasno o s je t io  u t ic a j  P a r t i j e  i  veze P a r t i j e  sa  masama iz  razn ih  k ra jev a  
J u g o s la v i je ; i  iz  S loven ije  i  iz  Hrvatske i  iz  S rb ije  i  iz  Crne Gore,ne znam 
da l i  i  iz  Makedonije•Uglavnom mi smo već im ali na raspo lagan ju  o r ig in a ln i  ma= 
te r i ja l ;p is m a  s e lja č k a  iz  masai i  tad  smo p re ra đ j iv a l i  t a j  s i ro v i  m a te r i ja l  
i  od n jega p r a v i l i  č(Phke.Neću nikada z a b o ra v iti  jedan č la n a k ,k o ji je  napisao 
Nikola Pavllć:"N arodni je lo v n ik " ,k o ji  je  preštam pao"O šišani jež"  u to  doba.
To je  bio čuven članak "Narodne pravde".članke su pisali:O sm an Karabegović, 
Vilko V in te rh a lte r ,N ik ic a  Pavlić,A sim  A lih o đ ž ić ,i  drugi,B ranko Zagorac,M iloš 
rad  G ajić  i t d , a  mi smo u r e đ a k c i j i - ja  sam uglavnom i  d rug i su pšk±  sa  mnom 
p o n aro d jiv a ll s e l ja č k i  jezik .S jećam  se,ako  se ne varam da je  Vilko napisao 
onaj uvodnik:"Radnom narodu grada i  s e la ”.J a  sam tako nešto  malo korigovao,mi= 
jen jao  neke i z r a z e ,a l i  skoro je  i s t i  ostao onakav.Taj uvodnik je  izazvao u to  
doba,veoma je  u tic a o  uopšte na mase kao š to  su i  inače m ase ,b ile  rev o lu c io n isa  
ne 1 n a ro č ito , r̂ a ..se l|ačke ,jaase  naš l i s t  je  imao u tic a ja .M i smo nekako u s p je l i  
da pogođipo; psga š to  masš ip& eiesuje i  š to  ih  žu lja .T o  je  b ilo  na j  važni j e .  Na 
t a j  nač±a-4z±š4o--j«--5“:broj©varf"Narodne p ravde",a  p e t i  b ro j kad je  već bio u 
m ašin i, z.apli j e r i i l a . je  p o li  a t™ . Inače p o l ic i ja  je  č e s to  d o la z ila  tamo isp red  
gostione; Jtove D im itrijeV iĆ a”{iznad gostione smo mi im ali sobu,tamo sam ja  spa= 
vmo,e hrš&oicLhg. d o lje ^ u .g o s tio n ic i.T u  iznad g o stio n ice  smo im ali jedan ormar 
i  u  njega"smo s la g a l i  "Narodnu pravdu", a  iV'ezić i  K oljev ić  su nam d a l i  jednu
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m ašinu,koja b i la  i  na l a t i n i c i  i  Ć ir ilic i* D ru g a ric a  Bosa L juboja nara je  b i la  
d ak tilo g ra f.M ilo rad  G ajić je  imao spiskove ad resa  i  b lagajnu  i  on je  to  neg= 
d je sak rivao  i  nosao okold>,uopšte to  tamo n i je  b ilo .O n je  vodio Č itavu tu  i  
ad m in is tra tiv n u  i  f in a n c ijsk u  p o l i t ik u  i  b io  je  Član re d ak c ije  i  suradnik  i t đ .  
Jednog dana. smo d o b ili  iz  Amerike ček ,do le  sjedam se gtimao po tp isan ,n e  znam 
"bai Narodna pravda o f n e jšen e l benk,ne znam , Š a lje  p r i lo g  oi 5 do lara  iz  A= 
merike Š tim ao.Počeli gn s t i z a t i  p r i lo z i  naprednih l ju d i  i  iz  zemlje 1 iz  ino= 
s tra n s tv a  za "Narodnu pravdu"."Narodna pravda je  i z v r š i l a  odredjen u t i c a j  na 
s e lja č k e  m ase ,naročito  u Šumadijl i  Crnoj G o ri,a  u  Bosni i  Hercegovini je  spo= 
r i j e  p ro d ira la ,n eg o  u  ovim krajevim a gdje je  inače p o l i t i č k i  ž iv o t na se lu  bio  
r a z v i je n i j i .P o č e la  je  da p ro d ire  i  u  Hrvatsku i  S lo v en iju ,a  kako rekoh i š l a  je  
i  u  in o s tra n s tv o ,iS a o  je  iz v je s ta n  b ro j prim jeraka.D a je  to  taCno,pored osta= 
lo g  pokazuje i  In te re s  g rad jansk ih  nekih p o l i t i č a r a  za "Narodnu pravdu"»koji 
su  preko toga n a s to ja l i  da izvuku k o r is t  za s e b e .l  Adama P rib ić e v ić  je  t r a ž io  
da se  sas tan e  sa  nam a,ja sam s njim  imao jedan sa s tan a k ,ta k o  ra zg o v a ra li smo
0 radu na selu .O n je  nama predlagao da mi osnivamao to  njegovo "K olo",te  či=  
taonice.M i smo to  l i je p o  s lu š a l i  i  r e k l i  ,d a  smo spremni da saradjujem o pod 
ođvedjenim uslovim a,pa čak se onda govorilo  da će i  r.!aček,ne da će,nego već 
se in te r e s i r a o  i  h t io  je  da đodje neko od nas i z  re d ak c ije  kod n jega  i  da s 
nama n ešto  ra z g o v a ra .Š ta ,ja  ne znam , j e r  n i j e  došlo do tog  sa s ta n k a .P o s li je  
"Narodne pravde nikao je  Č itav  n iz  l i s to v a  u  S rb iji,H rv a tsk o j itd .M i smo imaš 
l i  neposredne veze sa  "Ljudskom pravicom" i  kao jedan od m alih r e z u l ta ta  t i h
veza b i lo  je  pismo slovenačkih  s e lja k a  "Narodnoj p ra v d i" itd .i td .D a k le  razv±= 

lo  se jedno v r lo  živo  s tru ja n ja  posredstvom "Narddne pravde" izm adju naprednih 
s t ru ja n ja  u  J u g o s la v ij i  počevši od zapada na i s to k ,s a  is to k a  na zapad zem lje. 
Mi smo preko "Pravde*,poCel± da povezujemo se lja č k e  mase širom  zem lje.K oris= 
t i l i  smo to  kao jednu trib in u .K ad a  je  "Narodna p ra v đ a "z a p lije n je n a ,ja  sam po= 
b jeg ao -p re tp o stav io  sam da ću b i t i  uhapšen i  pobjegao sam d o lje  u K lašn ice . 
Brojeve l i s t a  su  inače u v ijek  ha vrijem e s k la n ja l i , ta k o  da neke n a ro č ite  šte=  
te  p o l i c i ja  n i j e  mogla n i  da nanese.Ono š to  je  z a p l i je n i la  o t i š lo  je  u  Okruže 
n i  sud i  Javno tu ž io š tv o  i  kako sam čuo k a s n i je , drugovi su  i  to  u z e l i  i  nego 
d je  s k lo n i l i .Š ta  je  b i lo  s t im ,ja  ne tnam.Adrese znam da su  b i le  sak riv en e , pa= 
r e  sak riv en e ,tak o  da uopšte  n i j e  p o l i c i j i  nikakve druge k o r i s t i  im ala od toga . 
Znam Ja  je  p r i j e  zabrane pop Korošec napisao  jedno pismo "Narodnoj p ra v d i" i 
t r a ž io  da mu pošaljem o nekoliko b ro je v a ,a  j a  sam pocijepao  ono pism i i  b ac io . 
Smatrao sam š t a  oh ima s nama,nismo h t j e l i  da mu šaljem o n i  l i s t  i t i  i š t a .
Eto to l ik o  o "Narodnoj p rav d i" .H tio  b ih  da spomenem jo š  neke momente i z  rada 
KAB-a ,a  to  je  onaj rad  sa  selom .Ja sam C esto ,pošto  sam s tu d ira o  u  : agrebu, 
tamo sam zajedno b io  sa  drugovima LJubom Božioem,31avkom Ođićem , Nikolom Pav= 
lićem,Vilkom V interhalterom  i  sa  Jakovom Blaževićem smo skupa b i l i .U  vez i sa  
form iranjem  "Brazde "b io je  drug S u s in o v ić ,k o ji je  sada u  Arm iji v i š i  o f i c i r  i  
d ru g i,h t io  b ih  da naglasim  da sam Cesto aa jednim malim koferčioem  putovao u 
L jubijanu.B aza je  b i l a  jo š  u  g im naziji doka sam b io  te  su  veze iz g ra đ iv a n e  a 
k a sn ije  u  Runjaninovoj u l i c i  u  agrebu b r .4  u Studentskom domu,tamo je  negdje 
stanovao drug Ljubo Božić,Slavko O dlć,a u  b l i z in i  su b i l i  N ikioa i  V ilko ,a  neg= 
d je  preko pu ta  je  stanovao Jakov B lažević i  Bogdan Markovi<S.Oesto sam ja  tu  
navraćao i  bio g o s t kođovih drugova i  p renosio  i z £je sn a  is k u s tv a .J a  sam jo š  od 
r a n i je  imao sa  lju b ljan sk im  srednjoškolcim a v e z e ,je r  sam tamo iša o  u sred n ju  
teh n ik u ,a  p o s l i je  sam isk u s tv a  KAB-a d irek tn o  prenosio  u  napredne studen tske 
kltfbove u L ju b lja n i "N jiva i  "T rig lav " .H tio  sam smio da naglasim  t a j  mocienat. 
IBBO IB.RIŠAGIĆsJe l i  to  b ilo  1935 g .?
BOGDAN JERKOTIĆtTo je  b i lo  početkom 1935.Tu 1934,55 do 1936 g.Izm edju 1934- 
1936 g.N ešto r a n i je  sam sa  Jožom B rilejem  održavao vezu i  bio sam dopisnik  iz  
BiK nekog l i s t a  opozicionog p ro tiv  režima jugoslovenskog ,ko ji je  iz la z io  u 
P a riz u .Ja  ne znam 'više n i ime.Uglavnom p isao  sam dopise sa  s e la .
U okviru veoma opsežne ak tivn osti KAB-a,koji je  imao oko 9 svojih  sek c ija ,a  
s druge strane razvijao je  rad i  sa radnicima 1 sa studentima i  srednjoškols=  
kom omladinom,uspostavijao veze sa drugim raznim organizacijam a,ali je  KAB 
i s to  tako djelovaSTirjftS: jselu.Ja sam bio jedna od t ih  veza u pravcu Lijevča po=
1 ja .B io , j jr  M ilorad Gžiji'oif ,1a.Održavao sam veze n a jv iše  i  neprekidno sa IJikoltm 
Pavlićem,uzgred" samo da špotjienem ,imao sam vezu i  sa  Miroslavpm VAšnjićem,a 
kasnijeA^L^Blobođanom Kokanćvlćem.lEft
AvdoDJU^SSfilć : S jećaš l i  se  one ankete kad smo v r š i l i  p op is ivan je  standarda 
se ljak a .^

12



BOGDAN JERKOVIć i Evo, sad ću to.KAB je  u  sa ra fln ji sa  "Zm ijanjem "organizirao 
i  jo š  nekima organizacijam a jedan i z le t , j e d a n  pohod na s e lo ,n i je  to  b io  iz a  
le t .T o  je  b io  jedan p la n ira n i pohod kao početak rada  s_. selom uopšte.U  tom 
sm islu  n a š i drugovi iz  uprave KAB-a, ja  ne znam j e s l i  t i  druže LJubo tada b io  
p re ts je d n ik  i l i  k a s n i je ,u s p je l i  su da u Banjoj -Maci o rg a n itu  ju  sastanak® ne 
samo KAB-a,nego i  drugih razn ih  o rg a n iz ac ija ,k ao  š to  je  Crveni k r s t ,p r e t s  
s ta v n ic i  Z m ija n ja ,p re ts ta v n ic i p ro sv je tn ih  radn ika i  ja  ne Znam v iš e ,k o j ih  
jo š  o rgan izac ija .N a  tom sastanku,m i smo potpuno u s p je l i  u b i j e d i t i  p r is u tn e , 
da je  potrebna š iro k a  a k c ija  za rad na podizanju  s e la  i  s e lja k a  i  da je  po ts  
rebno da sv i u  tome u č e s tv u ju .1 na p rim je r tad ašn ja  vo jska,jugoslovenska di= 
v iz i j a ,d a la  nam je  slam arice za t a j  pohod.Crveni k r s t  i  ne znam da l i  je  b io  
i  H ig ijen sk i zavod d a l i  su nam lijekove .D r.D an ica  Perovid je  i š l a  kao l je k a r  
sa  nam a.Ekspedicija od oko 3o š to  s tu d e n a ta ,š to  agronom a,što l je k a ra  k renu la  
je  u  se lo .T u  su b i l i  uglavnom n a š i drugovi iz  KAB-a,ja se sada ne sjećam đe= 
ta l jn o  imena,znam da j r  b i la  Lrpa P erović,V jekoslav  Eakulić je  b io ,b io  sam ja  
i  n iz  drugih .B io  je  drug Ljubo Božić»ISilivoje Xecmanović,ne znam da l i  j e  i= 
šao s nam a,ali je  u to j a k c i j i  sudjelovao Milan Janković i  uglavnom kažem, 
n a š i napredni s t u d e n t i . I š l i  smo u se lo  Č ardačan i.O sta li smo tamo 3 dana .Izg ras 
d i l i  smo za to  vrijem e jedan s ilo s-jam u  za s o l i r a n je  stočne hrane i  p o n i je l i  
smo sa sobom iz v i je s ta n  b ro j prim jeraka "Narodne p ravde",ko ju  smo orako d l je= 
l i l i  se ljac im a .D r.D anica Perović je  i z v r š i l a  oko 38o pregleda za t a  3 dana. 
P reg leda la  je  stanovnike k o ji  su se o s je ć a li  b o le sn i.le p a  je  p ra v ila  jednu 
s ta t is ta k u .k o lik o  je  b ilo  b o le s t i  stom ačno-crijevnofe t r a k ta ,k o lik o  tb o ,k o lik o  
ovog,koliko onog.Sjećfm se s luča jno  da je  tbc b ilo  oko 33% od t i h  3vih slu= 
č a je v a .I  tako smo n a p ra v ili  jedan m a li ,so c io lo šk i p ro sjek  i  a n a liz u  s ta n ja  
u s e lu  i  s e lja k a ,k o lik o  smo za to  k ra tko  vrijem e u č in i t i .N a š i  su  deugovi tu  
d rž a l i  izv jesn e  sastanke i  predavanja se ljac im a .S e ljac im a  kao danas V jekoslas 
va B akulića kako je  bio v r ije d a n  kad je  kopao onaj s i lo s ,o n u  ilovačih.«Sjećam 
se Duška L ič in e  kad je  uz g i ta ru  sv irao  p je v a l i  sn o -sp av a li smo na
slamaricama.Sjećam se kako je  d rugarica  Lepa Perović uporno u č i la  v o z i t i  b is  
c ik i ,s v e  dok n i j e  n a u č i la , je r  do tada  jo š  n i j e  znala  v o z i t i  b ic ik l.S jećam  se 
a l i  ne Znam ko je  to  o rgan iz irao -p renoš m esa-snabđijevanje od mesara iz  Klaš= 
n lca  itd.Ka&A Kad smo se v r a t i l i  u Banju Luku h t j e l i  smo da odemo u jedno 
brdsko se lo  odem o,jer ovo je  b ilo  ravn ičarsko  selo,m edjutim  zvan ičn i banjaluć= 
k i krugovi su već s m a tra l i ,s  obzirom da smo mi d i j e l i l i  "Narodnu
pravdu" i t đ . ,d a  je  to  nešto  lje v ič a rsk o  i  Opasno,sumnjivo i  oni su to  preaje=  
k li .N is u  nama v iš e  d a l i  n i  s la m a ric e ,n isu  nam p r u ž i l i  uopšte one u s lu g e ,k o je  s- 
r a n i je  č in i l i .E to  to lik o  o to j  a k c i j i  se sjećam.
AVDO DJUMRUKČIĆjSjeća š  l i  se  t i  onih form ulara na kojima smo im ali onaj stan= 
dard s e la  .P o p is iv a li  smo k a š ik e ,o g n jiš ta ,n a č in  ish rane ,m i smo to  v r š i l i  po 
3elim a po kućama..•
FIKRET DEDIĆsJa m islim  da je  to  b ilo  m&lo k a sn ije
BOGDAN JERKOVIĆ :0vo š to  j a  rekoh je  b i l a  jed in a  o rg an iz iran a  akcija.N ego mo= 
gao b i Ljubo malo da nam kaže o onom vremenu.Ti s i  b io  p re ts je d n ik  KAB-a,pa 
hajde p r e ts je đ n ič e . . .
LJUBO BOŽIĆ»Ne znam š ta  b i b i lo  in te re sa n tn o  p o s l i je  sv ih  ovih razgovora. 
Smatram da do pojave KAB-a u Banjoj Luci u  s tv a r i  kao š to  smo ovdje v id je l i  
n i j e  b ilo  nekog masovnog pokre ta  medju omladinom.Od fo rm iran ja  KAB-a pa d a lje  
možemo re ć i  da se t a  ž ivost,odnosno  t a j  pokre t medju banjalučkom i  radničkom 
i  studentskom i  uopšte školskom omladinom to lik o  razmahao,da je  u s tv a r i  bas 
n ja lu čk a  om i-dina u  ono vrijem e p re d n ja č ila  medju omladinom u  našim ostalim  
mjestim a u BiH.Ja znam v rlo  dobro da se  iz  nekih  m jesta ,d a  su d o la z i l i  p re ts  
s ta v n io i studen tske  omladine u Banju Luku i  da je  b i lo  tu  i  konkre tn ih  razgos 
vora o š ir e n ju  a k c ije  s lečne  onoj kakvu je  > KAB v rš io  u Banjoj Luci u to  
vrijem e i  kasn i j e .  Pored toga mislim da je  značajnih i s t a č i  baš tu  vezih. izmedju 
KAB-a i  drugih  d ruštava s tu d e n tsk ih ,k o ji  su tada  p o s to ja l i  u  Zagrebu,Beogradu 
n a ro č ito ,z a tim  u L ju b lja n i,p a  b ilo  je  i  veza nekih d o lje  sa  Hercegovinom i t d .  
Sjećam se da s& iz  ovih m jesta ,kao  iz  Zagreba n a ro č ito  d o la z i l i  nek i p re ts ta v a  
n lo i  naprednih s t udena ta  h rv a tsk ih  u Banju Luku.Bilo je  tu  i  dogovora o zajed= 
ničkim  nekim pitaa5^'S ."j3 |8 .rbčito  po p i ta n ju  angažovanja predavača iz  Zagreba 
u Banjoj Lhci,Žatim _bifo '"jiŠ u v je ra v a n ja ,k o o rd in ira a ^ a ju ć ih  a k o ija  u  vezi sa  
izv jesn im  Jfc illtlčk im  <ibga‘d ja j |4 ia ,k o ji  su t r e b a l i  š to  masovni ja  da se pokrenu, :
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odnosno da se s tuden tska  omladina i  uopšte zajedno sa  radnlčkonua omaldibm dade 
p ro te s t  p ro t iv  nekih  pojava koje su tada  b i le  u  d ruštvu  tuopšte u  J u g o s la v i j i ,  
p ro t iv  onih in te rn ira n ja ,o n d a  onih ra zn ih  š ik a n ira n ja  p o l i t ič k ih ,k o je  su tada 
b i le  u  J u g o s la v ij i  itd .Je ln o m  riječ ju ,sm atram  da je ' KAB u  Banjoj Luci zajedno 
sa radničkom omladinom i  radničkim  pokretom uopšte mnogo doprin jeo  u  š ir e n ju  
m ark sis tičk e  m is li  medju banjalučkom i  radničkom i  ostalom  omaldinom.Mislim 
da n i j e  tako n i  čudnovato š to  baš Banja Luka i  k a sn ije  u  svim dogadjajim a,kos 
J i  su n a s tu p i l i ,p o s l i j e  onih burn ih  dogadjaja 1935,36 gl937 sa pojavom fa š lz a  
m a ,ra ta  u S p an iji i t d . ,d a  n i j e  s luča jno  da je  Banja Luka dala  to l ik o  i  k a sn ije  
n a ro č ito  u NOB-i,da je  n a jv eć i dio omladine iz  Banje Luke o tiša o  u p a rtiz a n e  
i  da je  n a jv eć i b ro j omaldinaca b ilo  radničke b ilo  djačke omaldine dao gr svoje 
ž iv o te  u  to j  b o rb i.J a  se  sjećam dobro jo š  u toku okupacije ,»a  vrijem e onoga 
četničkoga puča,da je  n a ro č ito  u jednoj šk o li  gdje je  bio š tab  SKOJ-a u s e lu  
B r$ z ičan i, tamo negdje b liz u  Jošavke,gdje  je  poginuo Mladen S to janović 1942 g 
na početku,da je  n a jv eć i dio one om ladine,koja je  iz a š ć ia  iz  Banje Luke i  po= 
ginuo u onoj bo rb i sa četn icim a ,kad su č e tn ic i  mučki n ap a li onu školu  gdje 
je»b io  t a j  štab .M islim  da s te  s tra n e  kad gledamo tu  p o l i t ič k u  a k tiv n o s t , narav  
no ko ja  se r a z v i ja la  po l i n i j i  P a r t i j e  u ono v rijem e,da  je  ,da se ne može odva= 
j a t i  rad  i  KAB-a i  radničkog pokre ta  u Banjoj Luci u  p r a k s i , j e r  je  to  b i la  koori 
n ira ju ć a  a k c ija  i  jed instveno  g ledan je  na sva p i ta n ja  ko ja  su onda b i la  ak tus 
e ln a ,a  o kojima je  tre b a lo  da om kadina,bilo ra d n ič k a ,b ilo  S tudentska kaže svo ju  
r ije š .M is lim  da s te  s tra n e  ima i  svrhu ovo proučavan je,odnosno ,skupijan je  te  
g rad je  o razvo ju  radničkog pok re ta  i  uopšte pokre ta  medju studentskom omladi= 
nom,koju je  razv io  Kab i  da može t a j  pokre t donekle da in s p i r i š e  danas našu 
omladinu ,n a ro č ito  u  Banjoj Luci,kad ima u  vidu  pod kakvim su se uslovim a bori=  
l i  u  ono vrijem e om aldinci Banje Luke za prava radnog čovjeka,odnosno za boljs 
uslove ž iv o ta  naše zem lje,da pogotovo danas h i t r e b a la  Narodna om ladina,da se 
k o r i s t i  tim iskustvim a,tom  trad ic ijo m  koju je  im ala ova naša o rg a n iz a c ija  u  
Banjoj Luci i  da b i ona tre b a la  tak o d je r da jo š  v iš e  ,s a  jo š  v iš e  a k tiv n o s ti  
da u čes tv u je  u svim ovim našim zbivanjim a . . .

(ovdje je  završena vrpca i  kaz ivan je  druga Božića ipak n i j e  p re k in u to ,je r  je  
on zav ršio  svoje  iz la g a n je )

S lijed eća  vrpca je  uhvatila  razgovor k oji se neposredno nadovezao na predhod=
nu d isk u siju .

SKAKIĆ RABOMIRtJa bih predložio da i  dalje nastavimo na ovaj način iz la g a t i  
svoja sjećanja , s tim da svaki isp r iča  što  je  d oživ io .Ja  predlažem da se zat= 
raži od Natodnog u n iverz ite ta  u Beogradu spisak predavanja koje je održao KAB 
u Banjoj L u ci,jer  ja vjeruje# da oni tamo imaju onaj sp isak .
BUŽA OLJAČAsJa sam p rv i pu t p r isu s tv o v a la  sastancim a 193o g o d ., samo su sastan= 
c i  b i l i  tak v i,p o  t r o je  .P rv i pu ta  sam p risu s tv o v a la  jednoj grupisV eljko Djordje« 
vić,R ada Vranešević i  j a .Č i t a l i  se l e t c i , t a j n o  se s a s ta j a l i ,g o v o r i l i  o p o li t ić =  
koj s i t u a c i j i  i  o tome na koga bismo mogli u t i c a t i  i  ka<co bismo mogli r a d i t i .  
P o s li je  smo inda b i l i , t a  i s t a  grupa,Ba#x±SB^1Š^Vto ne v iše  ,nego sa  Safetom 
F ilipovićem  .Onda nas je  opet Veljko povezao sa  radnicim a i  o d la z l i l i  smo po= 
vremeno kod radnika;tam o smo č i t a l i , d isk u to v a li .Mogu da kažem sa  današnjeg 
s ta n o v iš ta  ,dr? smo marksizam veoma slabo  poznavali i  da smo nekako p r i l a z i l i  
gotovo re lig io z n o ,ro m a n tič a rsk i,b o lje  je  reći-rom antično  suv iše .O državali smo 
povremeno vezu sa  ovom grupom š to  sam p r i je  reklatK aticom .Pranjom ,Etikom ,šm i= 
tornja p o s l i je  sa  Mironom i  to  je  već b ilo  malo veće društvo  kad su p r e š l i  na 
P ila n u .N iti  ra d n ic i,p a  n i t i  mi nismo č i n i l i  neke š i r e  ak tivnosti.M en i b ar n i je  
b i la  poznata neka š i r a  ak tiv n o s t do osn ivan ja  KAB-a,dc 1934 g .E to ,ja  sam h tje=  
l a  to  da podvučem,da je  ra n ije ,p o re d  n a jb o lje  v o lje  , pored Ž e lje  da iz g o r iš  , 
da pogineš svaki dan i  da ne znaš,da l i  s i  za s lu ž io  da p o g in e š ,je s i  l i  t i  za= 
s lu ž io  da t i  pogineš za tako v e lik u  s tv a r - n ia i  imao mogućnosti da 3e a k t iv i r a š .  
A sad kad se s  s tv o r i la  o rganizaciona mogućnost za to ,onda su sv i l ju d i  mogli i  
la k še ,d a  se  p r ik lju č e  i  la k še ,đ a  se na n j ih  u t ič e  i  to  Spo s i  t i  rekao Hađomire 
š to  je  b i lo  veoma raznovrsn ih  formi rada.Od 1934 preko ovog našeg je z g ra ,a k tiv it  
r a ju  se b an ja lu čk i in te le k tu a lc i ,k o j i  su do tada  p r i l ič n o  po s t r a n i  s t a j a l i , j e r  
n isu  u la z i l i_ u ove naše ć e l i j e , a  b i l i  su m a rk s is t i-1 je v ič a r i  i  d o š li  su neki 
od n j ih  karf:4 ji© ^čaiT ^?^grtP 3B aau ,recim o A ran ick i,pa  onda s im p a tiz e ri l je v ič a =  
r i  ali ude a k tiv ira o  i  jo š neke iz  H igijenskog za=
voda.P osli j e  pokušaja i  poziva M E-a t i  su l ju d i  p o če li javno i s tu p a t i  i  opred= 
j e l  j i v a t i  aj|; na s t r a n i  napredfi$$ (in te lek tualaca .P reko  KAB- a smo se iz v u k li i z  
sek ta š tv a  1 i z o l a c i j e  od masa i  :|o  je  prva le g a ln a  forma kada smo u s p je l i  da 
utičemo na m a-se ^  đWi?§3±mof“sa*iaasama.Pa ono Što s i  t i  p ričap  Bogdane,šta Je



"Narodna pravda"193o godine u č in i la  u vez i aa se lja c im a ,a  mi smo v je č i to  piv 
S a li  o tome kako tre b a  r a d i t i  aa s e l ja c im a ,a li  mi nismo z n a li  kako treb a  rad i*  
t i .P a  dovoljno je  kad vam kažem 1932 smo p i s a l i  le ta k  u  12 prim jeraka za s e l j a  

, k e ,a  1935 "Narodna pravda " iz la z i  u h iljadam a p rim je rak a .E to ,3ta  je  znač ilo  
le g a l iz i r a n je  &Samo sam to  h t j e l a  podvući da onaj k o ji  je  bio uhapšen i  koma 
promitovan u  kegađaaam pokretu je  mnogo manje mogao k o r is t i t i ,n e g o  nekomprcmito 
vani l ju d i.S o  je  istina .M orao  je  da se nekakodrži po s t r a n i .B i lo  je  zabtanje* 
no i  da is tu p a  u  đ isk u s ijim a ,u o p šte ,d a  se javno pokaže pred narodom.
FIKRET DEDIĆ«Da,ti su  l ju d i  za d ru š tv e n i» p o litič k i i  p a r t i s k i  rad b i l i  upropa= 
šten i,onem ogućen i.I po onom shvatan ju  i  zato  š to  je  to  bio bauk komunizma.Sva= 
k i  k o j i  se je  komproniitovao kao kom unista ,još komunizam b io  bar u gradjanskim  
očima bauk.
RUŽA OLJAČAsI u policisk im  i  u gradjanskim.Žta da vam kažem,pa ja sam b ila  
akviziter,prodavala sam knjige godinu dana,kad sam se v r a tila  iz  Beograda i  
to  su b i le  sve knjige odobrene ;izdanja Brajera,Kosmosa..Ja sam to lik o  puta 
i š l a  na p o lic iju  »jer p o lic ija  je  to  smatrala kao nekakvu propagandu samo sa* 
to što  sam ja b ila  kompromitovana.Da nisam b ila  kompromitovana,to nikome he b i 
padalo u oči,p a  ak v izitera  je  uvijek  b ilo  i  b iće ih ,j e  li?Hoću da kažem da je  
čovjek bio onemogućen p r i l ič n o ,a l i  kad se je.pokret omasovio 1936,37,38 to  
v iše  uopšte n ije  b i lo . .
AVDO LJUMHUKCICjTada je  uprava KAB-a popunjena nekompromitovanim drugovima. 
Otuda č ita v  n iz mladjih drugova dolazio je  po nekoliko godina za članove up= 
rave KAB-a i  onda smo i š l i  sa jednim star ijim  drugom na in terven c ije ,p očevši 
od Okružnog tu žioca , pa do p o lic ija  ako je  trebalo i  do gradjanskih p o lit ič a ra  
IBRO IBKIBAGIĆ:Druže Skakuću,molim Vas da nam i  v i  nešto k a žete ,jer  nekako v i  
uglavnom potvrdjujete i l i  dopunjujete ova iz lagan ja ,a  ja znam da s te  i  v i bi= 
l i  vrlo  aktivn i i  u KAB-u i  u "Pelagiću"
SKAKIĆ RADOMIRsJa mogu g o v o r it i  samo o onome gdje sam učestvovao u  radu.Do 
1935 g. nisam aktivno  n iš ta  r a d io ,a l i  sam tako nešto  čuo o tim  komunistima 
i t d  i  o pojedinim  lju d im a ,š to  kaže Ruža u ono vrijem e začetn icim a t i h  id e ja  
u  Banjoj Luci.L935 sam došao u Banju Luku i  s ta ln o  sam ž iv io  u  n jo j do 194o 
Sjećam se osnivačke i l i  je  to  b i la  prva skupština  KAB-a,na ko jo j je  izab ran  
Dtiško L ič ina  za p re ts jed n ik a& P rije  toga je  b i l a  uprava sa  Karlom Blažunom na 
će lu  ,ako se ne varam.Kada sam ja  došao u Banju Luku našao sam KAB već formi* 
ran  i  ušao sam unu tra  da radim.Nisam jo š  tada  b io  u  u p r a v i ,a l i  sam vodio onu 
propagandnu se k c iju  za rek lam iran je  predavanja.Do tog  vremena KAB je  održao n i 
n iz  predavanja sa  domaćim predavačima i  onim nekim iz  Zagreba.Mislim da je  pr= 
v i  b io  Podhorski, onda Rihtman Zvonimir i  jo š  n e k i.J a  sam se ne sjećam,samo 
s s  znam da je  to  b i lo  jedno lo -ak  predavača.B io je  jo š  mislim Beterhajm iz  
Zagreba,a iz  Banje Luke držao je  mislim  Vaso B u to a n  i  jo š  n e k i .P o s l i je  1935 
zapravo tada  kada sam b io  u to j  propagandnoj s e k c i j i  onda su  b i le  grupe ko liko  
se sjećam u Beogradu i  Zagrebu s tu d e n a ta ,k o ji  su r a d i l i  na angažovanju t i h  
p redavača ,i nama su  j a v l j a l i  u k lu b ,k o ji  će doći.M i smo onda rek lam ira li,an g a=  
žo v a li s a lu  i  d o ček iva li i  o k u p lja li  slušaooe i  p rim a li i  i s p la ć iv a l i  š t a  vi= 
še ove predavače.M islim  da smo uglavnom s n o s i l i  samo p u tn i trošak .R eklam iran je  
je  b i lo  uglavnom putem le ta k a  i  usmenom rekJtamom&Veliki p la k a t i  n isu  mogli 
b i t i  štam pani,pošto  su b i l i  sk u p i.L e tc i su  se  štam pali jedno vrijem e u štampaš: 
r i ^ i  Zvonimira Jo v ić a ,a  jedno vrijem e u "G ra fic i" ,g d je  je  rad io  Lipovac i  Ne* 
š io . Znam da smo p r a v i l i  planove gdje ćemo s t a v i t i  p lak a te  i  to  je  b i lo  svaki 
n a .b ro j je.preuzim ao od nas.Kroz jedno dve godine bio san s e k re ta r  KAB-a,pa 
kroz d v ije  t r i  godine sam to  rad io  .Sjećam se p o s l i je  ovog iz v je š ta ja  Navod* 
nom u n iv e rz ite tu  u  Beogradu u  k o ji  je  ušao i z v je š ta j  o radu KAB-a,da sam pra* 
v io  jednu k a lk u la c iju ,k o lik o  je  KAB p rav io  t i h  k u ltu m o -p ro sv je tn ih  a k c ija  
p redavan ja ,k n jižev n ih  v eč e ri i t d  i  da sam nabrojao oko 13o-14o akc ija .N e s j e 
ćam se ko je  sam to  godine tačno radio,m ožda do 1938.Svih t i h  predavanja se 
naravno više. ne možeš s je t i t i ,m o r a lo  b i se p r ik u p i t i  i  p o t r a ž i t i  gdje to  ima 
zapisano.U  KAB-u za v rijem e sezonfe s tu d i ja  t j .k a d  su  s tu d e n ti b i l i  u Beogradu, 
b i lo  je  malo l ju d i  ,č - lo ,k o j i . s u  b i l i  tu  i  k o j i  su o rg a n iz ir a l i  t a  predavanja 
ko ja  su se  d rž a la  u Hotel B osni,u  PIrvatskom domu,u b iv .k in u  Edisonu;sjećam  se 
kad je  tamo držao predavanje Jovan D jord jev ić ,m islim  da n i j e  b ilo  n i s v je t l a ,  
pa je  uz sv i jeću- .držao predavan.ie. Kn,iiževne v eč e ri u k inu  "Luksor,,su držane. 
O držali smO,?iz-3i.^b3i^^fij|^/^-‘̂ OTatskom domu,mislim Plegedušić i  jo š  nek i gra* 
f i č a r i  su & zlagali»Fđ-jedinih—predavanja i  k u ltu rn ih  a k c ija  ne mogu se v iš e  sje  
t i t i .  1' I
RUŽA OLJAČk:Ja znam da je  dolazio i  Kun-Andrejević.
SKAKIĆ RADoMIRsHe sjećam s e JbogaJ.Nego,jedno vrijeme mislim 1937 ,ne znam ko

15



mi je  rak ao , da tre b a  da idem da radim u "P elag idu ,,.J a  sam u  KAB-u b io  već 
oslobodjert nekih p o s lo v a ,ra d i toga Sto sam trebao  da radim u "Pelagiću".Tamo 
u "P elag idu"je  b io  Rade L ič in a , ifirica M ažar,5oša MaSar od ovih k o ji  su b i l i  
Kabovci,V ladeta V as ić ,k o ji je  uvježbavao horske r e c i t a c i j e . J a  sam uglavnom 
rad io  u horu 4,P e lag ića" i to  kad je  d ir ig e n t  bio Kaplan.On je  došao p o s l i je  
onoga,ne znam kako se zove,češko prezime je  imao.Tada se "Pelagiću" hor 
ra z v ija o  do v e lik e  m jere ;b ro jao  je  do 7o-8o č lan o v a ,n a ro č ito  p o s l i je  .m islim  
l ik v id a c i je  "Sloge".muslimanskog pjevačkog d ru štv a .N aro č ito  se je  omasovio, 
kad je ,m islim  1938 godine,kada se  osnovao i  še g e rtsk i h o r , t j .h o r  d ječa k a ,k o ji 
su jedn i s v i r a l i  na tamburama,učio ih  je  Boško Kosanović.a djelom ično su učes« 
tv o v a li i  u horskim re c ita c ija m a  kao d je č a c i,g d je  je  to  treba lo .D a se ne zabo= 
ra v i u  Banjoj Luci i  p o l i t ič k a  a k c ija  radničke stranke.T o  je  b ilo  pred izbore  
1938 g.kada se je  h t je lo  da idemo skupa sa  Udruženom opozicijom .Jedno smo v r la  
jeme h t j e l i  da damo i  svoju  radničku s tran k u ,sad  ja  ne znam kako je  to  sve bili 
t a  d isk u s ija ,h o ć e  l i  b i t i  radnička s tran k a ,h o će  l i  b i t i  skupa sa  Udruženom opd) 
žicijom,uglavnom je  napredna omladina i š l a , j a  se sjećam da je  u darajevu  održa 
žan sastanak  napredne omaladine o p o z ic ije  kod D r.L a lić a ,u  njegovoj o rd in a c ij i  
N:) t a j  sastanak  i z  Banje Luke išao  sam ja , i š a o  s i  t i  P ik re te  i  tu  smo n a š l i  
iz  c i j e l e  Bi H sakupljene om ladince.Sa nama je  išao  i  Ljubo B a b ić .T ra ž ili  smo 
flasane B rkića,nism o ga n a š l i , a l i  smo se s r e l i  sa  Arsom Koprivicom,opozicione= 
rom-zemljoradnikom i  njegovim bratom studen t je  b io  i  tako smo u s p o s ta v il i  ve= 
zu i  tako smo b i l i  na tom sas tan k u .R efe ra t je  imao Slobodan P rin c ip  |" 0  fa šiz=  
mu".Hoću da kažem da je  banjalučka omladina b i l a  u  sklopu sa  čitavom omladinom 
BiE.U vez i sa  tom radničkom strankom bio je  izab ran  jedan akc ion i o d b o r,k o ji 
je  za decembarske izb o re  pripremao a g i ta c i ju  ::a radničku l i s tu ,n a  ko jo j je  bio 
kandidat Muhamed K zaz.U  tom akcionom odboru isp red  omladine b io  sam ja  i  k o l i  
ko se sjećam Drago Lang 1 o d ržava li smo sastanke u onoj g o s tio n i kod"Ninona" 
ne znam kako se zvala  t a  gostion ica .U  tom akcionom odboru bio je  i  S a fe t ! i l i =  
pović,Asim A tihodžić , I l i j a  L ipovac,onaj Nešić i z  "G rafike" ,nek i Vukota Kovač, 
/ornogorac/kod "Edison "kino š to  je  imao rad io n icu  i  jo š  beki.Uglavnom ta j  ak= 
c io n i odbor sproveo je  u  decembarskim izborim a a g i ta c i ju  za radničku s tran k u . 
Ona je  tada  dobila.,m isiim ,oko 3oo-4oo glasova.Pod onim uslovima jedne iz o lira =  
ne s tranke  bio je  to  u s p je h ,je r  je  Samostalna-demokratska stranica do b ila  oko 
7oo+8oo glasova.Sjećam  se Kongresa u č i t e l j a ,k o j i  je  održan u banskoj p a la t i  
Kada smo i z a š l i , t o  po dogovoru kod Avde jDjumrukčića kuće smo o d rž a li sastanak  
jedan zajedno sa u č i te l j im a ,k o ji  su o rg a n iz ir a l i  t a j  kongres. Zakazane su  b i le  
m a n ife s ta c ije ,d e m o n s tra c ije .fo  zav rše tku  Kongresa i z a š l i  smo tamo pored banske 
p a la te  i  i z a š l i  na korzo u če tv e ro red u .B ila  je  to  duga povorka .P jeva li smo"Hej 
S lav en i”! d o š li  do pola korza i  tu  nas je  p o l i c i ja  napalr i  mi smo se onda sa  
po lic ijom  pogom bali.. . , i  tako je  to  b i lo .P o l ic i j a  nas je  ipak ra s u la .
EuŽA OLJACAsSjećaš l i  se čega oko kluba "Borca"?
SKAKIĆ RADOMIH:Sjećam se a k c ije  oko gradnje i g r a l i š t a .
RUŽA OLJftSA:Znaš,ja sam se nečega s j e t i l a .k k s  Neke naše s tu d en tk in je  č lan ice  
KAB-a s e k c i j i  rukometnog kluba"B orca". Znam da je  moja s e s t r a  Vuja b i l a  u tom 
klubu.To je  b ilo  već 1935 g.
FIKRET DEDIĆ:To će Niko J u r in č ić  znati.O n je  već dao d e ta ljn e  podatke o tome. 
Skakić Radomir:**a b ih  jo š  samo ovo.Bio sam na sastanku  na kojem je  b ira n  ffljesn 
kom itet i  na sastanku  na kojem je  b iran  O blasni kom itet.To je  b ilo  1939 dtli 
194o,ne sjećam se tačno.B io ,'an isp red  osnovne p a r tisk e  o rg a n iz a c ije .
AVSC DJUMRUKčlĆsTi se sigurno  s je ć a š  i  onoga SKOJ-evskog kursa  u Bugojnu?
Ja  som tamo išao  po zadatku da v ratim  one drugove mz fa b rik e  duhana,koji su 
m orali da budu u ju tru  ria p oslu .P ošto  se um iješa la  p o l ic i ja ,p a  da se ne b i 
kompromitovao č i ta v  kurd.onda su meni r e k l i  da moram s t v o r i t i  se u  Bugojnu naj 
bržim putem i  da obav ijestim  drugove.Onda sam našao B u š a tl iju  u  Bugojnu i  re= 
kao sam mu da d ru g o v i,k o jisu  iz  fa b rik e  duhana iz  Banje L uke,treba odmah da se 
v ra te  n a tra g .
PIKRET DEDIC:To je  tada  P a r t i j a  o rg a n iz ira la  Skojevski kurs.M islim  da ovdje na 
to  ne i n t r e s i r a , j e r  to  je  sa i a t o r i j u  P a r t i j e ,a  o tome će b t i t i  sigurno  m ateri 
j a l a .  ..
SKAKIĆ RADOMIRi Znam FlKre t e , a l i  mi treb a  da kažemo o. tome ko liko  se to  odnosi 
na Sanju Lul^S^f(b l ^ t a d a  na ovaj kurs i š l i  omladinci iz  c i j e l e  
K rajine.Tog4.£s'e sjoŽam;.po. tomei^tiS je  došao i  onaj Hajro K apetanović,ko ji n i je  
bio u B anjoj^^uci,nego u Kovom.Omladinci su iz  Banje Luke p o s la t i  nekim špedis 
tersk im  kolima .O n is u  m orali i z a ć i  izvan  Banje Luke,da sjednu  u  ta  k o la ,d a  b i 
se p re b a c i l i  db BugojnsuMislim da je  na tom kursu b i la  Dušanka K ovačević,Jela
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M±keta,ona j e  b i l a  žena Mirka V išn jićaC kasn ije  iz d a la  )7pa je  b io  Hajro Kas 
p e tanov ić , b i l a  su  dv o jica  omladinaca i z  fa b rik e  duhana*oni su mislim  iz  
Novosel&fe*jedan je  jo š  ž iv  u  Banjoj Luci*sa naočalim a.ne znam kako se zove« 
Zaboravio sam ko je  jo š  b io«I P o S lije ,k ad  su  se v r a t i l i  sa  toga kursa,snam  
da je  b i lo  neke p riđ e  oko toga kako je  protekao k u r s ,a l i  se ne sjećam poje= 
d in a s t i .
FIKRET DEDIĆi Ja  b ih  jo š  nešto  rekao.Moje je  m iš lje n je  o u lo z i P a r t i j e  i  o 
u lo z i in te le k tu a la c a  u  našoj zem lji.K ao kod sv ih  a o s ta l ih  zem alja*tako i  
kod nas in te le k tu a lc i» in te le k tu a ln a  omladina ig r a la  je  sp e c ija ln u  ulogu.Mi 
smo im ali u a o s ta lu  radničku k la su  i  jako z a o s ta lo  p o l i t i č k i  seljaštvo.U s®  
l i j e d  toga je  i  u  našo j z e m lji,p a  prema tome i  u Banjoj L uci, in te la k tu a ln a  
omladina o d ig ra la  jednu značajnu u logu ,skoro  odlučujuću ulogu.A to  napokon 
vidimo kako po u t ic a ju  na sam rad n ičk i pokre t u gradu i  uopšte na napredni 
p o k re t,tak o  i s to  i  po njenom učešću u NOB-u.Jer,ako hoćete osnovni kadar 
K fa jine  d a l i  su  c e n tr i  gdje je  d je lo v a la  in te le k tu a ln a  omladina i  ko ja  je  
zapravo i  pod ig la  jedan kadar radničke omladine«Kad se je  pokret i  ž iv o t  
P a r t i j e  razv io  u  š ir in u * ja sn o  onda je  nikao nevezano od toga jedan n iz» je=  
dah č i ta v  kadar radnika.Recim o kao š to  su c e n ta r  D rvar*B ihać»ali Banja Luka 
specijalno .A ko pogledamo ono š to  je  radn ika stvoreno kao stvarno  dobrih ru= 
kovodećih kadrova u  P a rtiji,p o m o g la  je  i  zapravo kako b ih  rekao»odgajala je  
radničke kadrove ova om ladina.I u  tom pogledu tre b a  g le d a ti  ulogu KAB-a,jer 
je  P a r t i j a . . . . Cvrfoa se  završava,pa za k ra tko  vrijem e p rek ida  se  iz la g a n je  
druga Dedića)
Nastavak d is k u s ije  uhvaćen je  na preostalom  d i je lu  v rp ce /sa  druge s t r a n e /  
SKAKIĆ RADOMIR:“astanak  omladine iz  č ita v e  K ra jine  održan je  mislim  1939 g . 
na S ta rč e v lc i.B ilo  je  p risu tn o  oko 4o d e leg a ta  o tp r i l ik e  iz  č ita v e  Bosanske 
K ra jin e .T a j sastanak  počeo je  i z j u t r a  oko 8 s a t i  i  t r a ja o  je  do 12 s a t i .  
Držan je  jedan  re fe ra t,m is lim  da je  Osman Karabegović d ržao ,li to  je  n a iš la  
p o l ic i ja ,k o ja  nas je  o tk r i l a  i  ra z ju r ila .M i smo onda sk u p il i  se  nekako raz= 
ju ren i.N ek i su  delegadi i  o tputovali.N avede smo o d rž a li  sastanak  u  kući 
Rozmana.Ja sam za t a j  sastanak  imao p rip rem ljen  r e f e r a t  o om ladini i  nisam 
ga održao do podne,nego tad a  naveče.Na tom sastanku ,sjećam  se bio je  Osman 
Karabegović,Boško S ilje g o v ić  naveče i  b ilo  nas je  jedno još lo -15  omladina® 
c a .E to ,to  je  sve.
FIKRET DEDIĆsJoš b ih  dopunio neke podatke .Ja  se uglavnom a je c a m ,š to s e  t i č e  
p a rtisk o g  rad a ,d a  sam bio  u nekom ak tiv u  i l i  č e l i j i  1932 sa  Boškom Siljego® 
vičem,Kapidžićem Sefikom i  onim,ne mogu sada da se  s je tim  im ena...Onda sam 
1933 bio u  č e l i j i  sa  Paviom Radanom,Radišićem Jagom,Emilom Zrelecom,0«rimom 
Ćejvanom i.R a d iš ić  Jago je  k a sn ije  zaobiđjen partiek im  radom i  on ^e povukao, 
ko liko  ja  znam .Poslije  je  bio t,alabanovac i  kao takav iz o l i r a n  od P a r t i j e .  
Toliko ja  znam.E sad , o a k tiv n o s ti  KAB-a,mogu r e ć i  osim ovih p red av an ja ,š to  
je  rečeno,KAB je  davao svo je  god išn je  zabave,koje su b i l e  jedna krupna mani® 
f e s ta c i ja  u Banjoj Luci.Osim toga davao je  takve zabave i  po drugim a je s ti®  
ma ,kao š to  je  u  D erv en ti,k o ja  je  v r lo  u s p je la ,u  Bosanskom Novom.To je  b ilo  
1937,38 u  Novom i  D erven ti• Znam jo š ,d a  su  po mahalama organisovani a k t iv i  u 
v ez i a k c ije  P a r t i j e  radnog naroda.Onda inače P a r t i j a  je  kod svog masovnog 
rađa nas d e le g ira la  pojedine u druge društvene o rg an izac ije .R ec im o ,ja  sam 
b io  zadužen da radim u  "F ad ile tu "  i  u  BSK-u.Onda ara d rug i su  r a d i l i ,p a  sam 
i  j a  jedno vrijem e rad io  u  "Budućnosf'u Gornjem šeheru.Uvježbavao sam neki 
hor tamo.U izborim a 1938 g . miz smo pomagali a k tiv n o s t opozicionata.Pom agali 
smo sve zbotove opozicije .S jećam  se onog velik o g  zbora na p i ja c i ,z b o ra  Čubri= 
lo v ića  u  K lašnicam a.R azbili smo zbor Hodžere na govedam ici.kad  nas je  po® 
l i c i j a  ra s t je ra la .O v a j zbor je  bio pod samim Kaštelom.
BOGDAN JEEKOVTĆ:Ja  sam od 1931 -1941 imao s t a ln i  i le g a ln e  veze sa  malim pre® 
kiđima ,s a  lju d im a ,k o ji su r a d i l i  u P a r t i j i , j e r  sam se k re tao  iz  grada u 
grad.B io sam u  Zagrebu,Beogradu,Pragu,Banja Luoi »gdje sam rad io  n a jv iše  na 
B elu;u Klašnicama i  L ijevče p o lju  zajedno sa Hiloradom Gajićem.1941 g .negdje 
u  maju im ali smo jedjari.jneatsnak»koji mislim da treb a  spomenuti,ma da znam ,di 
se  zna za nijaga.l^~jteićlMfcom’ g ro b lju ,to  je  b ilo  po n o ć i, ja  mislim da je  u  
znaju mjesecuVveia'iiam- ^ l j i o  LIilan Radman.Hi smo d o š li ,G a jić  i  ja  na t a j  sas> 
tanak i  poštfco je»ako se ne varam te  noći Ranko Sipka i  braća Mažar da ih  je  
g an ja la  p o l ip i ja ,o n i  su  b je ž a li ,o p d a  je  b i l a  neka u  b l i z in i  pucnjava.Tu smo 
m oia li da prilegnemo u šenieur na' grobov« i  n a š i drugovi su  ču v a li okolo nao® 
ružen i stražu .K o je  sve b io  na sastanku ,ne  anam-ar&k je  b io . Sastanak smo
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n a s ta v i l i  i z a  one kućico , gdje je  b io  a l a t  g robarsk i »• I  zrne d ju  ograde i  te  
kućice smo se  n a b ili .D a v a li smo sv i iz v je š ta je ,k a k v o  je  s ta n je  na te re n u .
Mi smo p o d n ije li  iz v je š ta j  o s ta n ju  u  L ijevim  p o lju  i  u  k o jo j m jeri su  nas 
se  spremne za u stanak .Jedan  drug,meni se  sve č in i  da je  b io  u naočalim a, 
n izak ,ko  je  b io  ne znam tu  se n a laz io  pored o s ta l ih  i  onda je  rečeno ko n i j e  
u P a rtiji,n e k * . se od večeras sm atra ,da  je  u  P a r t i j i .D o b i l i  smo zadatke.Nama 
je  d o d ije lje n  drug Niko J u r in č ić  kao pomoć u  Lijevfie p o lje .S u trad an  smo rano 
na b ic ik lim a :N ik o ,g a jić  i  j a  k re n u li.P re sp a v a li  smb u  Šupi Milana Rađmana i  
k re n u li dole u  K lašnice i  tu  je  Niko sa  našim će lijam a ,k o je  smo im ali po 
se lu ,n e k o lik e  smo Ć e lije  im ali na neko lika  m jesta  gdje smo r a d i l i .S u  je  on 
održao sastanak  sa nama i  tumačio je  s ta v  P a r t i j e  u  vezi sa  oružanim ustane  
kom.Onda sam ja  Niku prebacio  preko Vrbasa»pokušao,pa se v ra tio ,p o š to  se 
p rev rnu la  la s ta v ic a ( la d jic a ) .O n d a  sam ja  pomoću D ragića,jednog mog m ladića 
tamo seoskog,preveo Niku preko mosta, i  dam sp o jio  ga sa  jednom mojom vezoa- 

^tojanom  u m linu i  on ga je  d a lje  preveo gore u  se lo  i  onda je  o tiša o  za 
Kozaru Niko.
pEDIĆ PIKREPsEvo, ja  b ih  jo š  nešto.KAB je  kas imao sveze sa  svim studentskim  : 
organizacijam a u  ze m lji,p a  prema tone potpomagao je  sve a k c ije  koje su  s tu a  
d e n ti.S v i Članovi KAB,uglavnom,potpisali su  ono pismo za autonom ijuz i  l e s  
tak  za a u to n o m iju ... .
E to , već smo s / i  um orni,pa m islim  da b i  d a l je  iz la g a n je  b i lo  v rlo  is trg a n o  
i  p o n a v lja li  bismo veće rečen o ,a  č in i  se  da smo r e k l i  uglavnom sve š to  je  
z n a č a jn ije ,a  čega se mi sjedamo.
IBRO IBSIŽAGIĆ: Hvala vam drugovi.M islim  da će vaša iz la g a n ja  puno k o r i s t i t i  
kroničarim a Banje L u k e ,je r s te  z a is ta  d a l i  v r lo  v r i je d n ih  podataka o radu 
P a r t i j e  i  ra z v itk u  radničkog pokre ta  u Banjoj Luci u razd o b lju  od 1931 -  k  
1941 godine.

Sastanak na kojem je  izv ršeno  ovo snimanje održan je  dne 7 .a p r i la  1958 g . 
i  t r a ja o  je  od 17 do 21 s a t .
P rep is iv an je  sa  magnetofonske vrpce iz v r š io  j e  Ib ro  Ib rišag ić ,k o jem u  su  u  
s rav n jiv an ju  pomogli d rugarice  Bostandžie Ferifaa i  Raspudiđ S lav ica .
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